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A tARtAlOmBÓl

ugyan még a vizsgaidő-
szak hátra van, sepercz Be-
nedek már nyári program-
jai tervezgetésébe kezdett. 
Mert ő semmit sem bíz a 
véletlenre. Évek óta vicces 
videókat készít a legnagyobb 
videómegosztó portálra, 
jelenleg ötvenhatezer fel-
iratkozója van, és célja, hogy 
tovább növelje ezt a számot. 
Nagyon céltudatos ember 
ez a srác. reggel felkel, fut, 
aztán kondizik kicsit, majd 
sorra látogatja az órákat. 
Ebédre egészséges salátát 
és csirkehúst, esetleg halat 
fogyaszt. Délután időt szakít 
némi kerékpározásra, s he-
tente kétszer úszik is. rend-
szeresen olvassa az aktuális 
híreket, s fél éve látogatja a 
Hogyan Legyünk sikeresek 
Ebben az Életben-kurzust 
az Életmódtanácsadó Aka-
démián. Havonta egyszer 
elmegy moziba, csak úgy, 
a hangulat kedvéért, és egy 
héten kétszer randevúzik a 
barátnőjével. Korán fekszik, 
ügyel arra, hogy meglegyen 
a nyolc óra alvás. Kínosan 
figyel a napi folyadékbevi-
telre is, súlyát rendszeresen 
ellenőrzi, csokoládét nem 
fogyaszt, kerítéseken nem 
mászik át…

sepercz Benedek szigo-
rúan beosztott órái, napjai 
és évei között csupán egyet 
felejt el.

Élni.
sikeresen abszolvált vizs-

gaidőszakot és események-
ben gazdag, vidám nyarat 
kívánunk mindenkinek!

Faragó Tamás
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EIT-ülés
Horváth Ildikó, az Emberi Erőforrások Minisztériuma egészség-

ügyért felelős államtitkára is részt vett a Debreceni Egyetem Egész-
ségügyi Irányító Testületének (EIT) április 25-ei ülésén. A DE-en 
a Klinikai Központ és a Kenézy Gyula Kórház és rendelőintézet 
integrációját követően alakult meg a testület, amelynek feladata 
a felsőoktatási törvény szerint az egészségügyi szolgáltatások 
egységes szakmai irányítása. Az EIT az egészségügyi felsőoktatási 
intézmény testületi szerve, amely az Egyetem Klinikai Központ 
és az Egyetemi Kórház egységes szakmai irányítását látja el. A DE 
EIT egyetem által delegált tagjai: szilvássy Zoltán rektor, Bács Zol-
tán kancellár, Berényi Ervin, a KK elnöke és Lampé Zsolt, a KEK 
főigazgatója. A testület miniszter által delegált tagja: Czifra Árpád 
(Nemzeti Egészségbiztosítási Alapkezelő), Polgár Csaba (országos 
onkológiai Intézet), Csanádi Zoltán (egyetemi tanár), Frecska Ede 
(egyetemi docens). Az EIT munkáját operatív Bizottság segíti, 
amelynek tagja többek között a rektor által megbízott rektorhelyettes 
és az ÁoK dékánja. Az operatív bizottság tagjai az EIT ülésén 
tanácskozási joggal vesznek részt.

Futva emlékeznek a Hősökre!
Hajdú-Bihar megye 

18 települését érintő 
váltófutással és ün-
nepi koszorúzások-
kal emlékeznek meg 
május 27–31. között 
a megyében szolgáló 
katonák azon katona-
hősökről, akik életü-
ket áldozták a hazáért. 
A Katonai váltó május 
31-én 15:00-kor ér-
kezik Debrecenbe a 
Medgyessy sétányon 
található Császári és 
királyi 39. gyalogezred emlékművéhez, ahol a Debrecen Helyőrségi 
Zenekar térzenéje, helyi kulturális, művészeti és sportegyesületek 
bemutatója, hagyományőrzők sátra, tájékozódási mátrix-futás, 
technikai eszközök bemutatója, katonai toborzó pont és a Magyar 
Vöröskereszt sátra várja az érdeklődőket. Az oláh Gábor utcai 
sportkomplexum parkolójában 14:30-kor bárki csatlakozhat a 
futókhoz.

Tavaszi ünnepélés 
Az orvosi és egészségügyi képzésben részt vevő hallgatóknak több 

mint tíz évre nyúlik vissza a Medikus Hét szervezése, április végén 
is négy napon keresztül több ezren vettek részt rajta. Az esemény 
főzőversennyel indult a Markusovszky III. Kollégium mögötti 
parkolóban, a nyertes a MedMex csapata lett: őzpörköltjüket ítélték 
a legfinomabbnak az ÁoK és FoK dékánjai. A következő napon 
a Klinika Egyetemi Klubban borkóstolót szerveztek az egri Gál 
Tibor Pincészet jóvoltából. Május elsején Tóth Máté, a Humbák 
Művek ügyvezető igazgatója, a Tibi Atya karakter megálmodója 
osztotta meg tapasztalatait a közéleti tevékenységéről és a szer-
teágazó brandépítésről. A hét zárásaként mindenkit jótékony-
sági szemétszedésre hívtak az Auguszta, a Klinika területén és a 
Nagyerdőn.  A legtöbb szemetet összeszedő csapat az esti buliba 
belépőjegyet nyerhetett, de minden résztvevőnek sörrel és fröccsel 
köszönték meg a segítséget. 

Szakmai nap
Huszonöt cég részvételével idén 25. alkalommal rendezte meg 

az Épületgépészeti szakmai Napot május 9-én a DE Műszaki Kara. 
A kiállító cégek nagy része évek óta kapcsolatban áll a tanszékkel, 
hiszen munkatársaik oktatóként rendszeresen részt vesznek a 
képzésben, és a tanulmányok során a hallgatók kötelező hathetes 
szakmai gyakorlatának megvalósításában is jelentős szerepet 
vállalnak. A programmal egy időpontban, több mint tíz ország 
– köztük szíria, Pakisztán, Portugália, Törökország és a környező 
országok – szakembereinek részvételével megtartották az EEMC’19 
Mechatronikai Konferencia két napig tartó programsorozatát is, 
amelyet a MK Mechatronikai Tanszéke szervezett.
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Egy toronyban a világ körül
Az Egyetemi Hallgatói Külügyi Bizottság, az AIEsEC és az EsN 

Debrecen minden évben megrendezi a Global Towert. Május 2-án 
számos programmal várták a Víztoronyba a hallgatókat, hogy a 
hazai és külföldi egyetemisták megismerkedjenek és tanuljanak 
egymástól, egymásról. A versengő hangulatban érkező hallgatók 
öt kontinens játékaiban próbálhattak szerencsét a Mini-olimpián 
– húsznál is több csapat vállalta a megmérettetést az ügyességi, 
logikai feladványokban. Kipróbálhatták a hennázást, az origa-
mit, vagy épp leülhettek többféle társasjáték mellé. Ezeken kívül 
a Tandem is várta a nyelveket beszélő hallgatókat: egymással 
társalogva fejleszthették nyelvtudásukat. A délutánt Talent show 
zárta, amelyen a hallgatók énekes, táncos produkciókkal léptek 
fel, utánuk pedig a Hortobágy Táncegyüttes lépett színpadra, hogy 
bemutassák, milyen is a magyar néptánc.

Kétmilliárd kutatásra
Összesen mintegy 14 600 millió forint 

értékben 26 egyetem és állami kutatóintézet 
55 tématerülete kap támogatást a 2019. évi 
Tématerületi Kiválósági Program keretében. 
A cél a kutatási feltételrendszer társadal-
mi-gazdasági kihívásokhoz való igazítása, 
a kutatásfejlesztési és innovációs fókusz 
erősítése és a tudományos produktivitás 
növelése. A Debreceni Egyetem az inzu-
linrezisztenciához, a járműiparhoz és az 
űrkutatáshoz kapcsolódó tudományos te-
vékenységre költhet kétmilliárd forintot. Az 
intézménynek ítélték a legtöbb támogatást a 
hazai egyetemek és kutatóintézetek közül az 
idei Tématerületi Kiválósági Programban.

Nagyköveti látogatás 
A Bölcsészettudományi Kar meghívására Nagy-Britannia magyarországi 

nagykövete, Iain Lindsay tartott előadást május 8-án a Debreceni Egyetemen 
„What’s Next? British-Hungarian relations and the uK’s relationship with 
Europe after the uK’s Departure from the Eu” címmel. A nagykövet az elő-
adást megelőzően kötetlen megbeszélést folytatott Bartha Elekkel. – Az egye-
temek közötti kapcsolatok erősítése, valamint új együttműködések létrehozása 
volt a központi téma, de emellett olyan fontos területet is érintettünk a beszélgetés 
során, mint a debreceni érdekeltségű brit vállalatok szerepvállalása az egyetemi kép-
zésben, valamint a brexit hatása a brit–magyar egyetemi kapcsolatokra – mondta el 
az oktatási rektorhelyettes.

oDEon-ZeneTheatrum
A Debreceni Egyetem és a ZeneTheatrum kapcsolata csaknem 

húszéves. 2018-ban a Theatrum vezetői, Végh Veronika és Csáki 
szabolcs rendezték az egyetem egyedülálló tanévnyitója, a youDay 
színpadi show-ját, a színitanoda egyik otthona eddig a Lovarda volt. 
Az együttműködését most bővíti az intézmény és a társulat. – Fel-
nőtt egy generáció, és az a sok ezer gyerek, aki a ZeneTheatrumban 
ismerkedett meg a színházi élettel, a színpadi léttel, már egyetemre 
jár, ezért szorosabbra fűzzük az együttműködést. Egy új játszóhelyet 
is felkínálunk a színitanodának a Böszörményi úti campuson, a 
színházteremben – mondta el Bács Zoltán kancellár. A szorosabb 
együttműködés nem csak azt jelenti, hogy új játszóhelyet kap a 
tanoda. A jövőben az egyetem hallgatói is részt vehetnek a mun-
kában.  A társulat az egyetemi együttműködésre is utalva, oDEon-
ZeneTheatrum néven folytatja tevékenységét.
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A Magyar Nemzeti Bank 2015-ben már szerződést kötött a buda-
pesti Corvinus Egyetemmel, egy éve pedig a Debreceni Egyetemmel 
is tervezik a közös munkát, amely egy teljesen új modell alapján 
jön létre. Céljuk, hogy Magyarországot egy fenntarthatóbb pályára 
állítsák, emellett az, hogy a Debreceni Egyetem is kiváló oktatási és 
innovációs központ lehessen. Az oktatásban előtérbe kerül majd a 
közös vállalkozások, ötletek megalapozása, a vezetői készség és a 
digitális írástudás képességének fejlesztése. 

– Azt látjuk, hogy a közgazdaságtannak szüksége van a megúju-
lásra, ehhez majd az kell a jövőben, hogy egyre több határterületről 
tudjanak beépíteni tudást a hallgatók a gondolkodásukba. Ilyen te-
kintetben kiemelten jó helyzetben van a Debreceni Egyetem, hiszen 
az informatikától kezdve a pszichológián át az egészségtudományo-
kig (de megemlíthetnénk a szociológiát, viselkedéstudományt, vagy 
a környezetgazdaságtant, is), nagyon sok képzés van, amelyekből a 
jövő közgazdászai is építkezni tudnak – mondta Virág Barnabás. 

A hallgatók ösztöndíjakban részesülhetnek, és tanulmányi ver-
senyeken vehetnek majd részt. Hamarosan megjelenik a felhívás 
az első tanulmányi versenyre: 

– Három innovatív témában várunk pályaműveket a pályázatra: 
a pénz jövője – a jövő pénze, hogyan tudunk egy zöld gazdaságot 
működtetni, illetve mi lesz a 21. századi technológiák társadalmi 
következményei témában. Azt gondolom, hogy mindhárom téma 
nagyon újszerű. szeptember 30-ig várjuk a hallgatók tanulmányait. 
Komoly díjjal is tudjuk a legjobb pályamunkákat díjazni, az első 
helyezett egymillió forinttal, a második helyezett 900 000 forint-
tal, a harmadik pedig 800 000 forinttal gazdagodik, emellett már 
csak azért is érdemes pályázni, mert minden beadott pályamunka 
50 000 forintot ér. 

szeptembertől pedig három új tárgyat vehetnek fel a hallgatók: 
Gazdaságpolitika és kormányzás, Modern vállalati finanszírozási 
ismeretek és Gazdaságinformatika. 

– A 21. század arról is szól, hogy élményeket keresünk az ok-
tatásban is, nem elég kilencven percben csak a tábla előtt nagyon 
okos dolgokat mondani, az is fontos, hogy az a tudás, amit a diákok 
megkapnak, az egyre inkább gyakorlatias tudás legyen, másrészt 
pedig tudjuk fenntartani a diákok figyelmét, e tekintetben készü-
lünk olyan képzésekkel, olyan gyakorlatokkal, amelyek a való életet 
fogják szimulálni.

Manapság felértékelődik a kreativitás, a kommunikációs készség, 
a digitális írástudás, a digitalizációs képességek, a kritikus gon-
dolkodás, ilyen szempontból a fiatalabb generáció fogékonyabb a 
vállalkozó szellemre. Virág Barnabás kiemelte, hogy korunk nagy 
vállalkozói többnyire húsz és huszonöt éves koruk között indítot-
ták be vállalkozásaikat, ezért a jövő innovátorait és vállalkozóit az 
egyetem padsorai között érdemes keresni. Ezért céljuk, hogy már az 
egyetemi években olyan alapokat kapjanak a hallgatók, amelyekkel 
magabiztosan fel tudnak építeni egy vállalkozást. 

Papp Gréta

Új tanszék
a Debreceni
Egyetemen

A Debreceni Egyetem és a Magyar Nemzeti Bank együttműködése

A következő szemesztertől kezdve új tanszék alakul 
a Debreceni Egyetemen. A Debreceni Egyetem és 
a Magyar Nemzeti Bank együttműködésének köszönhe-
tően már szeptembertől megjelenik három új tantárgy, 
amelyet a jegybank szakemberei oktatnak majd. Ezeket 
a tárgyakat főként a közgazdász hallgatóknak ajánlja 
a Gazdaságtudományi Kar. Az együttműködésnek 
számos előnye lesz. Az újításokról, a tervekről 
és az együttműködés előnyeiről Virág Barnabás, 
a jegybank monetáris politikáért és közgazdasági 
elemzésekért felelős ügyvezető igazgatója tartott
előadást a hallgatóknak, az oktatóknak 
és az érdeklődőknek május 9-én a DE-GTK-n.
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A Debreceni Egyetem hallgatói minden korábbi ered-
ménynél sikeresebben szerepeltek az Országos 
Tudományos Diákköri Konferencián.

2019. március 21. és április 26. között 
zajlottak a XXXIV. oTDK szekciói.  A 
hallgatói tudományos élet legrango-
sabb, kétévente megrendezésre kerülő 
seregszemléjén a Debreceni Egyetem 
hallgatói 15 szekcióban voltak érde-
keltek. Hallgatóink összesen 454 pá-
lyamunkát mutattak be, amelyek közül 
145 I-II-III. helyezést ért el, 83 pedig 
különdíjat érdemelt ki, így a benyújtott dolgozatok fele (228) díjazott 
lett. Összesen 54 első helyezett került ki egyetemünkről, ők azok, 
akik a 2019. évi Pro scientia Aranyérem pályázaton is indulhatnak. 

A Debreceni Egyetem hallgatóinak díjazott pályamunkáinak 
száma szekciónként:

Szekciók I II III külön-
díj

Agrártudományi 8 6 9 12
Állam- és Jogtudományi 2 3 2 8
Biológia 1 0 2 0
Fizika, Földtudományok és Matematika 4 1 1 3
Humán tudományi 6 9 1 6
Informatikai 1 0 3 1
Kémia és vegyipari 0 2 2 0
Közgazdaságtudományi 5 4 2 2
Műszaki 0 4 3 3
Művészeti 0 1 2 0
orvos- és egészségtudományi 19 21 0 25
Pedagógiai, Pszichológiai, Andragógiai
és Könyvtártudományi

5 1 2 11

Tanulás és Tanításmódszertani
Tudástechnológiai

0 1 1 1

Társadalomtudományi 1 5 0 11
Testnevelés és sporttudományi 2 1 2 0
 Összesen 54 59 32 83

Gratulálunk minden díjazottnak, résztvevőnek és felkészítő 
tanáraiknak!

Rekord számú díjazott az OTDK-n
I. helyezettek II. helyezettek III. helyezettek
Bagosi Erik Abriha Dávid Ács Viktória
Balsa-Budai Nikolett Al-Taani szábit Antal szilvia
Baranyai Dóra Bencze Dóra Bagossy Attila
Barna Fédra Kinga Bertalan Nikolett Balogh Iván
Batta Júlia Dóra Biczó András Baranyai szabolcs
Begala Marcell Borbély Gergely  Barna Döme
Béres Evelin Bögös Tímea Bata Erzsébet
Bihari Kitti Cs. szabó Bence Boros József
Brassó Dóra Lili Csibrány Lili Csoba István
Buzgó Gábor Csiszár Dorottya Danku Beáta
Csók Cintia Dr. szegeczki Vince File stella
Faraj Noura Erdős Adél Dorottya Grünwald richárd
Farkas Noémi Dóra Ésik Emese Kelemen-Adrienn
Gergely Virág Fazekas László Ádám Kovács István
Gyökeres Imre Feng Chengying Makai Attila
Hardi roland Fülöp Ildikó Mórik Kornélia Veronika
Herendi orsolya Holczer Adél Judit Nagy Pál Máté
Horváth Ivett szalóme Hornyák Lilla Nagy róbert
Hrabéczy Anett Kész réka Páll Emese Aranka
Juhász Tibor Kiss Dénes Zsolt Papp Dávid
Kapcsos Marianna Kovács Bence Perge sándor
Katona Péter Márk Kovács Patrik Pribék Panna
Kerezsi Dóra Krisztán Daniella radócz Miklós
Kondás Krisztina Kukucska Zsuzsa schlachter Gabriella
Korcsmáros Eszter Kurtán Bettina sinka Lúcia
Kurtán Bettina Kurucz Lajos szántó András
Líbor András Lengyel Emese Tamási Ferenc
Lóczi Linda Lengyel Erik Tóth Levente
Lovas Viktória Lós réka urgyán renáta
Lukács Luca Májer Kinga uzonyi Marianna
Malou Kürpick Marczin Tamás Vécsi Ádám
Marosán Gréta Minya Ferenc Zelenák Annabella
Molnár Dóra Módis László 
Nagy Dávid Molnár Adrienn 
Nagy Luca Zsuzsa ozsváth Xénia Erika 
oláh Barnabás Pálfi Zsuzsa 
oláh Eszter Papp László 
Paládi Petra rácz réka 
Paluska Nóra selejó Petra 
Pesci Marco simon Alexa  
soltész Lilla sipos Nikoletta 
surányi Kinga szabó Máté 
szabó Atala Gabriella szabó Zoltán 
szabó Attila Ádám szakács Bence 
szabó Fruzsina Magdolna szarvas Dóra 
szabó Marianna szávó Andrea 
szikszai-Németh Ketrin Takács Dóra 
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Dr. Semseiné Szekeres Edit nyelvta-
nár, a DE Idegennyelvi Központjának 
igazgatója. Harminc éve oktat az 
egyetemen angolt: általános nyelvet, 
szaknyelvet, és készít fel különböző 
típusú nyelvvizsgákra. Előadásában 
megtudhattuk, hogyan érdemes hasz-
nálnunk a már elsajátított nyelvtudá-
sunkat, és miként fejleszthetjük azt 
akár tanórán kívül is. 

Először is azt a kérdést tette fel az előadó, 
hogy a nyelvtanulás cél vagy eszköz-e. Mi-
után ezt eldöntöttük, meg kell keresnünk a 
célunk teljesítéséhez megfelelő formát, azaz 
stratégiát kell választanunk. A nyelvtanulás 
nem egyenlő a nyelvtudással, és mint tudjuk, 
manapság egy állásinterjún nem az számít, 
hogy valakinek milyen papírja van, hanem 
hogy ha például felhívják angolul, tud-e 
reagálni a telefonban. Az iskolarendszerű 
nyelvoktatásban elsősorban a nyelvvizsga 
a cél, a folyamatos nyelvi felmérések, a 
nyelvórákon való nyelvhasználat mind ezt 
erősíti. Azonban nem szabad elfelednünk, 
hogy a valódi cél mindig a nyelv tudása és 
használata.

KARRIERISKOLA

semseiné szekeres Edit bemutatta, hogy 
az egyetemi tanulmányok alatt hogyan tud-
ják fejleszteni nyelvtudásukat az itt tanulók. 
Mivel az itt eltöltött évek alatt az elsődleges 
cél a szaknyelv elsajátítása, a legtöbbet az ilyen 
típusú kurzusokból kínálnak az egyes karok. 
Megtudtuk, hogy a szaknyelvi órák kiválóan 
alkalmasak arra, hogy valaki használja az ide-
gen nyelvet, de emellett az álláskeresésben is 
hasznos tudást nyújt az ezeken való részvétel. 
szintén a karrierépítésben segít az English 
for Professional Life kurzus az Idegennyelvi 
Központban, ahol anyanyelvi lektorral lehet 
felkészülni a munka világára. Kiderült, hogy 
a moodle.dexam.hu oldalon ingyenes online 
kurzusok találhatóak, amelyek az önállóan 

tanulók dolgát segítik. Az előadó elmondta, 
hogy a DE-en többféle nyelvvizsgát lehet ten-
ni, így mindenkinek módja van kiválasztani 
a számára legmegfelelőbbet.

A hallgatóknak már most érdemes tu-
datosan készülniük a munka világára és 
fejleszteniük készségeiket és nyelvhaszná-
latukat. Érdemes például beülni az idegen 
nyelvű előadásokra a magyar hallgatóknak 
is. Az előadó mindenkinek ajánlotta a 
külföldi ösztöndíjakat, hiszen a nyelvtudás 
gyakorlása mellett hatalmas élettapasztalatra 
is szert tehetnek. Hasznosak a pár hetes 
nyári egyetemek is, illetve megemlítette a 
Debreceni Nyári Egyetemet is, ahol minden 
nyáron egy hónapig több száz külföldi diák 
tanul magyarul. Emellett elhangzott, hogy a 
nyári önkéntes munkától kezdve a számító-
gépes játékokon keresztül az idegen nyelvű 
sorozatok nézésén át a Youtube csatorna 
előadásaiig számtalan lehetőséget találunk, 
ha fejleszteni akarjuk nyelvtudásunkat.

Végül az előadó azt tanácsolta, hogy 
akkor is próbáljunk meg idegen nyelven 
kommunikálni, ha nem vagyunk biztosak 
abban, hogy a megfogalmazott mondani-
valónk grammatikailag tökéletes-e, ugyanis 
a használat és a kommunikáció fontosabb a 
tökéletesen megformált mondatoknál.

Pogány Emese
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A Kopp Mária Intézet a Népesedésért 
és a Családokért (KINCS) 2018-ban ala-
kult meg azzal a céllal, hogy a magyar 
demográfiai és népesedési kérdések-
ben segítse a döntéshozást. Az Intézet 
fontos célnak tartja a gyermekvállalás 
ösztönzését, azt, hogy világra jöhesse-
nek a kívánt és tervezett gyermekek. 
A szervezet elnöke, Fűrész Tünde 
kezdeményezésére a fővárosi központ 
mellett Debrecenben nyitotta meg 
kapuit a KINCS Neveléstudományi 
Kutatóközpontja, Engler Ágnes, a DE-
BTK Neveléstudományi Tanszék tan-
székvezető docensének vezetésével és 
két kutatási munkatársával, Deákné 
Dusa Ágnessel és Markos Valériával. A 
központ indulása kapcsán beszélget-
tünk Engler Ágnessel.

EÉ: – Hogyan jött létre a KINCS Neveléstudo-
mányi Kutatóközpontja Debrecenben? 

– Az egyetem vezetősége egyöntetűen 
támogatta, hogy a központ az intézmény 
falai között végezze tevékenységét. A DE 
és a KINCs közötti megállapodás célja 
egy olyan Kutatóközpont létrehozása volt, 
amely neveléstudományi szempontból kö-
zelítve vizsgálja a jelenlegi demográfiai és 
népesedési folyamatokat, és nagy hangsúlyt 
fektet a családi életre nevelésre. A DE mint 
a „Családbarát Munkahely” cím többszörös 
győztese – felismerve a családok védelmében 
és támogatásában rejlő nemzetstratégiai célt 
–, segítve a KINCs és a Neveléstudományi 
Kutatóközpont családok és népesedés érde-
kében végzett munkát, helyszínt biztosított a 
Kutatóközpont számára a BTK-n.
EÉ: – Milyen feladatokat lát el a Kutatóköz-
pont?

– A Neveléstudományi Kutatóközpont 
kutatási tevékenységével, tudományosan 
megalapozott eredményeivel egyrészt hoz-
zájárul a tudományos közösség értékeinek 
gyarapításához, másrészt olyan javaslatokat 
fogalmaz meg, amelyek hatékony módon 
járulhatnak hozzá az országot összetartó 
családok megerősödéséhez és működéséhez. 
A debreceni központ munkatársai a kutatási 
feladatok mellett nagy hangsúlyt fektetnek 
majd arra, hogy a vizsgálati eredményeiket 
széles körben ismertessék többek között 
egyetemi kurzusokon, hazai- és nemzetközi 
konferenciákon, ismeretterjesztő előadá-
sokon. A közeljövőben megvalósítandó 
kutatásaink között szerepel például a minő-

ségi gyermeknevelés kérdése, a diplomások 
karrierútja, a mamahotel jelensége, a külföldi 
munkavállalás hatása a családokra, vagy 
az önkéntesség kultúrájának vizsgálata a 
családok életében. 
EÉ: – Hogyan gondolkodik a magyar társa-
dalom a családról?

– A magyar társadalom alapvetően érték-
ként tekint a családra. A családtagokkal való 
együttlét, a megbízható partner, a gyermekek 
és unokák jelenléte hagyományosan a leg-
értékesebbnek vélt alkotórészei az életnek. 
A megszületett gyermekek száma azonban 
mégis alulmarad a tervezetthez képest. A kí-
vánt és a realizálódott gyermekszám közötti 
különbség az iskolai végzettség emelkedé-
sével növekszik, tehát minél magasabban 
képzett valaki, annál kevésbé tudja megvaló-
sítani a családalapításra vonatkozó terveit. A 
tervezett és a végül megszületett gyermekek 
száma között fennálló űrt vélhetően olyan 
dilemmák töltik ki, amelyekkel a fiataloknak 
és a fiatal családoknak szükségszerű szem-
benézni, s amelyeket nagyjából a tanulás, a 
munka és a család köré lehet csoportosítani.
EÉ: – Milyen elképzelései vannak a mai fia-
taloknak a családi életüket illetően?

– Erre a kérdésre keresett választ az az 
országos kutatás, amely 11 egyetem 1500 
hallgatóját kérdezte meg a karrierterveiről, 
a családalapítási szándékáról és a két terü-
let összehangolásáról.[1] Az egyetemisták 
magasra értékelik a tartós párkapcsolatot, 
döntő többségük a stabil és hosszú távú kap-
csolatot preferálja, 90%-uk házasságkötést 
tervez. ugyanakkor a válaszadók megítélése 

Családkutatás a Debreceni Egyetemen

szerint a mai gondolkodásban legalább any-
nyira jellemző az alkalmi kapcsolatokra való 
törekvés, mint a stabilitás iránti vágy. Egy-
értelműen érzékelik azonban azt is, hogy az 
egyetemisták szeretnének kapcsolatot létesí-
teni, de nem sikerül megtalálni a megfelelő 
partnert. A jó párkapcsolat definiálásában 
az olyan tulajdonságok domináltak, amelyek 
a hosszú távú elkötelezettséget jellemzik. 
A házasság feltételeként elsősorban nem 
materiális javakat jelöltek meg, hanem a 
tartós kapcsolathoz szükséges habitust és 
tulajdonságokat. A hallgatók a párkapcsolat 
létesítésének legfőbb akadályát az elszigetelt-
ségükben látják: saját szakjuk és életterük 
beszűkíti lehetőségeiket az ismerkedésre. 
A másik jelentős nehézség az időtényező: 
a tanulmányaik és munkavállalásuk miatt 
nem jut elegendő idő a barátkozásra. A meg-
kérdezett fiatalok több mint 90%-a biztos 
abban, hogy szeretne gyermeket nevelni. A 
hallgatók több mint fele a 25 és 30 év közötti 
életkort tartja ideálisnak az első gyermek 
megszületéséhez. A családalapításról fe-
lelősségteljesen gondolkodnak: megfelelő 
partner megtalálása után szeretnének minél 
felkészültebb szülőként gyermeket vállalni, 
megfelelő körülményeket biztosítani, a ma-
gánélet és munka egyensúlyát kialakítani.

[1]Család és karrier kutatás (2017). A kutatást az Emberi 
Erőforrások Minisztériuma Család- és Ifjúságügyért Fele-
lős Államtitkársága és a Kopp Mária professzor asszony 
által alapított Három Királyfi, Három Királylány Moz-
galom támogatta. A kutatás koordinációs és módszertani 
feladatait a Debreceni Egyetem Felsőoktatási Kutató és 
Fejlesztő Központjának kutatói, oktatói végezték. Kuta-
tásvezető: Engler Ágnes.
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Április 25–28. között évfolyamunk (I. biotechnológia MSc) 
egy csapata látogatást tett a krakkói Jagelló Egyetemre 
(Jagiellonian University), hogy betekintést nyerjen az 
ottani biotechnológiai kutatásokba, oktatásba.

A lengyelek szívélyesen fogadtak minket, és a kampusz egyes épü-
leteiben biztosították számunkra az igényes szállást. A Biokémiai, 
Biofizikai és Biotechnológiai Kar három tanszékét és a Malopolska 
Biotechnológiai Kutatóközpontot nézhettük meg, különböző 
területeken dolgozó tanárok, kutatók és posztdoktorok meséltek 
nekünk az ott zajló, főleg orvosi biotechnológiai kutatásokról, té-
mákról. Végigkalauzoltak minket, megmutatták az általuk használt 
eszközöket, műszereket, és lelkesen válaszoltak kérdéseinkre, sőt, 
javasolták, hogy bátran pályázzuk meg az Erasmus-ösztöndíjat, 
hogy ott tanulhassunk. Közülünk is többen az orvosi szakirányt 
választották, ezért számunkra külön érdekes volt például a szövet-
tani labor, de nem kevéssé az anaerob baktériumokkal foglalkozó 
kutatási csoport munkája és laboratóriumi facilitásai.

Természetesen a tanulmányi kirándulásnak a ,,kirándulás’’ részét 
sem hagytuk ki, hiszen Krakkó városa valóban különleges, igazi 
,,kincses doboz’’. A Wawel királyi kastély gyönyörű látványa, virágos 
kertje és a Waweli székesegyház elkápráztatott minket. A központ 
nem meglepő módon zsongott a turistáktól. A borostyánvásár és 
a városháza tornya környékén, az óvárosban kellemes hangulatban 

A Debreceni Egyetemen rendezték meg idén a XXII. Tava-
szi Szél konferenciát, amely Magyarország egyik legjelen-
tősebb tudományos találkozója. Három napra több száz 
doktorandusz és fiatal kutató látogatott el a cívisvárosba. 

A Tavaszi szél vándorkonferenciának 2014 után újra egyetemünk 
adott otthont. A multidiszciplináris találkozót a Doktoranduszok 
országos szövetsége a DE, és az Egyetemi Doktorandusz Önkor-
mányzat közreműködésével rendezte meg május 3. és 5. között. 
A három nap alatt több mint hatszáz előadást tartottak a Kassai 
úti Campuson, az Állam- és Jogtudományi, az Informatikai és a 
Népegészségügyi Karon.

„Fontos, hogy ha az ember figyelmét felkelti egy-két lényeges 
téma, akkor megtalálja azokat a segítőket, mentorokat, akik a kez-
deteknél tudják a kezét fogni, irányítani és jó tanácsokkal ellátni” 
– mondta el Bódis József, az Emberi Erőforrások Minisztériumának 

sétálgattunk, szuveníreket vásárolgattunk, de a csodálatos régi egye-
temi épületet is megtekintettük, melynek történetéről és magyar 
vonatkozásairól Pócsi István professzor lelkesen mesélt nekünk, 
hiszen ő már nem egyszer tett látogatást a városba és az egyetemre.

A napi étkezéseink többnyire lengyel ételekből álltak, hiszen az 
ottani kultúra megismerése a gasztronómiát is magában foglalja. 
Úgy gondolom, a többiek nevében is kijelenthetem, a lengyel 
konyhaművészet különleges és kifogástalan.

Összességében ez a hétvége mind szakma, mind pedig kultúra 
szempontjából bővítette a látókörünket. Hálásak vagyunk minden-
kinek, aki hozzájárult ahhoz, hogy ez az út megvalósuljon!

Gerzsenyi Tímea, I. biotechnológia MSc hallgató

oktatásért felelős államtitkára a konferencia megnyitóján. Ezután 
szilvássy Zoltán, a DE rektora és Komolay szabolcs, Debrecen 
alpolgármestere is üdvözölte a cívisvárosba érkező kutatókat.

Molnár Dániel, a szervező Egyetemi Doktorandusz Önkormány-
zat elnöke köszöntő beszédében az államtitkáréhoz hasonlóan a 
termékeny, bátorító tudományos közeg fontosságát emelte ki: „Bi-
zonyos értelemben természetes, hogy a kutatók ne saját maguknak 
vagy a fiókjuknak publikálják gondolataikat, új és újszerű tudomá-
nyos eredményeiket. Ahhoz azonban, hogy egy doktorandusz vagy 
doktorjelölt ki tudja hozni magából teljesítménye legjavát, támogató 
környezetre van szüksége.”

 A támogató tudományos világ iránti igény szellemiségében a 
Tavaszi szél konferencia nemcsak lehetőséget biztosít arra a ku-
tatóknak, doktoranduszoknak, hogy bemutassák munkásságukat, 
hanem bepillanthatnak más tudományágak működésébe, isme-
retségeket, barátságokat köthetnek, ami a tudományos pályájukra 
is hatással lehet.

A konferencián összesen 650 doktorandusz vett részt – közülük 
65-en külföldiek voltak, akik a világ harminc országából érkeztek 
Debrecenbe.

A kétnapi szekcióüléseken prezentált előadások elbírálásának 
eredményét szombat este a DE Főépületének Aulájában tartott 
záróünnepségen hirdették ki, amit borvacsora és zenés-táncos 
mulatság követett. A Tavaszi szél idei konferenciájának története 
azonban ezzel még nem ér véget: az előadott tanulmányokból a 
nyár folyamán egy konferenciakötet fog megjelenni, így publikáció 
koronázza majd meg a Debrecenbe ellátogatott kutatók munkáját.

 DEHDK Sajtóiroda –Vida László, fotó: Rozsi Kristóf

„Tavaszi Szél tudást áraszt”

Krakkói tanulmányút
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Az INNOVA Észak-Alföld Nonprofit 
Kft. április 18-án sajtótájékoztatót 
tartott a SMART_watch „Intelligens 
piacok regionális ágazati megfigyelő-
központjai Közép-Európában az Intel-
ligens Szakosodás területén” című 
INTERREG Central Europe nemzetközi 
projektjéhez kapcsolódóan. A ren-
dezvény során ismertetésre kerültek 
az INNOVA, SMART_watch projekt 
keretében elért eddigi eredményei és 
idei tervei. Vámosi Gábor ügyvezetőt 
kérdeztük.

EÉ: – Miről szól ez a projekt, mit érdemes 
tudni róla?

– A projekt jelentős hozzáadott értéket 
képvisel, hiszen az eddigiek során elké-
szítésre került egy kompetencia térkép, 
mely egy online benchmarking eszköz a 
regionális megfigyelőközpontok számára, 
amely lehetővé teszi, hogy a végfelhaszná-
lók igényeit figyelemmel kövessék, valamint 
szolgáltatásaikat népszerűsítsék.

A projekt egyik fő célja a hálózatépítés, 
hiszen a regionális megfigyelőközpontok 
együttműködése, a tudás megosztása lehe-
tővé teszi Európai unió-szerte a különböző, 
elérhető szolgáltatások összekapcsolását.

A sMArT_watch projekt ösztönzi az 
intelligens szakosodást az Európai unió 
régióiban és támogatja a regionális Inno-
vációs stratégiák kulcsszereplőit. Felméri a 
KKV-k szükségleteit, támogatja a regionális 
megfigyelőközpontokat, és mindezek által 
ösztönzi az európai gazdaság, valamint a 

Az INNOVA életében 
folyamatos a nemzetközi jelenlét

régiók innovációs potenciáljának és ver-
senyképességének fejlődését.

Az ügynökség munkatársai és több, a 
térséghez kapcsolódó jelentős szervezet 
képviselői épp a közelmúltban, 2019. 
március 27–29. között vettek részt egy 
háromnapos, tanulmányi kirándulásokkal 
egybekötött, partnerségi együttműködést 
és hálózatosodást segítő találkozón az 
ausztriai Kapfenbergben. A rendezvény 
célja volt, hogy a résztvevők személyesen 
is megismerkedhessenek a projekt eddig 
elért eredményeivel és a partnerség által 
kínált lehetőségekkel. Ezután a résztvevők 
tanulmányi kirándulás keretében a régió 
jelentős szereplőinek működésébe nyertek 
betekintést.

A rendezvény fő célcsoportja az ún. re-
gionális megfigyelőközpontok képviselői 

voltak. A konzorcium a projektben vég-
rehajtott eddigi feladatai során felmérte a 
partnerrégiókban tevékenykedő potenciális 
regionális megfigyelőközpontokat.
EÉ: – Mi is az a regionális megfigyelőköz-
pont?

– olyan szervezet, mely az innovációs 
ökoszisztémában az üzleti teljesítmény 
szempontjából kimagasló jelentőségű 
szolgáltatásokat nyújt, olyan kulcságazati 
szereplőkről beszélhetünk a szerepkörben 
Közép-Európa-szerte, mint: üzleti tevé-
kenységet támogató szervezetek, regionális 
és helyi hatóságok, K+F szervezetek, ku-
tatóintézetek, egyetemek, vállalkozások, 
klaszterek. A projekt az Interreg CENTrAL 
EuroPE Programból, az Európai regi-
onális Fejlesztési Alap támogatásával, az 
Európai unió és a Magyar Állam társfinan-
szírozásával valósul meg.
EÉ: – Legutóbbi interjúnk során említet-
ted, hogy a magyar szürke szarvasmarha 
húsának piacnyitásán dolgoztok a Közel-
Keleten. Milyen újabb eredményekről tudsz 
beszámolni?

– Áprilisban svájcban és Kuvaitban is jár-
tunk, és mindkét esetben sikeresnek mond-
hatjuk az üzleti tárgyalásokat. Kiemelném 
Kuvaitot, ahol sikerült tárgyalóasztalhoz 
ülnünk a legnagyobb húsfeldolgozóval és 
importőrrel, aminek eredményeképpen 
ártárgyalást is folytattunk. 

De ebben az évben még szaúd-Arábiában 
is lesz egy fontos eseményünk, így szinte 
garantálható a magyar szürkemarha sikeres 
piacnyitása.  

(x)
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Leginkább az érdekelt, miért lesz egy egyetemistából önkéntes 
tartalékos katona. Kiderült, hogy segítette a döntést a honvédség 
által szervezett nyári honvédelmi táborban való részvétel, vagy 
éppen az ismeretségi körben volt olyan katona, aki által vonzóvá 
vált a katonalét. Természetesen olyan hétköznapi esetek is előfordul-
nak, hogy valaki érdeklődik az egyetemi toborzó pontnál, és az ott 
hallottak motiválják a szolgálatvállalásra. Beszélgetőpartnereimnek 
ugyan fiatal koruk miatt nincsenek tapasztalataik a sorkatonaságról, 
mégis mindannyian úgy gondolják, hogy vállalnák, ha manapság is 
létezne. Naivan rákérdeztem, mégis mi olyan vonzó a katonaság-
ban? A fiatalok tekintete máris „visszakérdezett”. – Mi nem vonzó 
benne? Intelligens és udvarias honvédek lévén azonban kedvesen 
válaszoltak, és elárulták, hogy többek között az a rendezettség, 
fegyelmezettség és segítőkészség, melyet legtöbb kortársukból 
hiányolnak. Mindaz, amit a katona közösségben megtapasztalnak 
és megkapnak, felemelő érzés. Igazi kaland, mely során fizikailag 
és szellemileg is csak fejlődni lehet – hangsúlyozták többször is. 
részt vehetnek lőgyakorlatokon, önvédelmi képzésen, de például 
térképolvasási ismereteket és egészségügyi ismereteket is tanulnak. 
A tanulás és a felkészítések mellett részt vesznek a helyi közösség 
ünnepi rendezvényein, koszorúznak, díszelgési feladatokat látnak 
el, képviselve a Magyar Honvédséget. A fiatalok egyöntetű vélemé-
nye, hogy ezek igazán felemelő pillanatok. Igazi közösségi élmény 
számukra a szolgálat, persze nem mellékes, hogy mindezek mellé 
még anyagi juttatások is járnak. A felkészítések elméleti és gyakorlati 
tudásanyaga nem csak katonaként, hanem a civil életben is hasz-
nosítható. Említettek egy katonatársat, aki a honvédségnél szerzett 
egészségügyi ismeretei segítségével mentette meg a Déry Múzeum 
előtt egy lány életét. Állítják, hogy a katonai viselkedési formák 
pozitív hatással vannak a személyiségükre, és akár a munkaerőpiaci 
elhelyezkedésben is hasznukra lehet. 

Honvédő diákok

Megkérdeztem a fiatalokat arról, hogy az egyetem elvégzése után, 
amikor elkezdik saját életüket, munkahelyet választanak, családot 
alapítanak, folytatják-e a tartalékos katonai szolgálatot. A válaszok 
szerint ez nem is kérdés, sőt a megszerzett tudást akár a honvéd-
ségnél is lehet kamatoztatni, akár tartalékos katonaként, de akár 
szerződéses vagy hivatásos jogviszonyban is. A lehetőségek alapján 
kijelenthető, hogy a honvédség az útjukat kereső friss diplomások 
figyelmébe is jó szívvel ajánlható.

Az önkéntes tartalékos katonai szolgálat népszerűsége a Deb-
receni Egyetemen (is) időről időre felállított toborzó pontnak (is) 
köszönhető, de egyébként a „toborzók mindenütt ott vannak2” 
– mondta Tímea. A mai átalakuló és modernizálódó honvédség 
kötelékébe tartozni nemcsak büszkeséget jelent, de a fentebb em-
lített okoknál fogva számos előnnyel is jár – említette Péter saját 
tapasztalataira hivatkozva. 

„Alapvetően tényleg minden nap egy külön történet. Nem vélet-
len, hogy mindannyian bennmaradunk ebben a rendszerben. Esz-
méletlen szórakoztató és élményekkel teli minden egyes nap annak 
ellenére, hogy kívülről nézve kihívásokkal telinek tűnik, és vannak, 
akik értelmetlennek gondolják” – fogalmazott Bence. A kiképzések, 
felkészítések egyáltalán nem könnyűek, de ahogyan Bernadett 
megjegyezte, ő maga is ékes példája annak, hogy teljesíthető. 

A fiatalok szerint az önkéntes területvédelmi tartalékos szolgálati 
forma olyan élményeket adott már eddig is számukra, melyeket a 
civil életükben talán soha nem élhettek volna át. 

Nánási-Molnár Anita

1 Terjedelmi korlátok miatt jelen kiadványban a beszélgetésről egy rövid összefoglaló 
olvasható. A teljes interjú elérhető a DE Alumni Közösségének honlapján az alumni.
unideb.hu címen.
2 Az érdeklődők a 4026 Debrecen, Péterfia utca 58/a. szám alatt lévő Toborzó Irodában 
tudnak jelentkezni. Bővebb információ: +36 (30) 815-0998; hajdu.toborzo@mil.hu

Avagy miért lesz egy egyetemi hallgató tartalékos katona
Nemrégiben önkéntes területvédelmi tartalékos katonákkal beszélgethettem a debreceni Toborzó Irodában. Olyan 
egyetemistákkal, akik egyben tartalékos katonák is. Röviden, és az élményt messze körül nem írt módon jelenthetem, 
hogy kellemes másfél órában volt részem. Beszélgetésünket az alábbi írásban szeretném megosztani a Tisztelt Olva-
sókkal!1 Beszélgetőtársak: Szilágyi Bernadett és Kiss Péter tartalékos szakaszvezetők, mindketten a Debreceni Egyetem 
Gazdaságtudományi Karának másodéves hallgatói; Turóczy Bence tartalékos szakaszvezető, harmadéves építészmér-
nök és Kozma Tímea tartalékos hadnagy, friss diplomás szociológus.
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Mi köti össze az egyetem köré csoportosuló sportrendez-
vényeket? A DE-HÖK sportnépszerűsítő tevékenységei 
elérik-e a céljukat? Hogyan illeszkedik a féléves rendez-
vényciklusba a Buzánszky-kupa? Csak néhány kérdés 
azok közül, amiket feltettünk Sánta Jánosnak, a DE-HÖK 
sportügyekért felelős elnöki megbízottjának.  

EÉ: – Mi jellemzi a HÖK sporttal kapcsolatos rendezvényeinek 
koncepcióját?

– Az DE-HÖK sportbizottsága a sporttudományi Koordiná-
ciós Intézettel közösen rendez szabadidő sportokat népszerűsítő 
eseményeket. Többek között csocsó-, darts-, bowling alkalmakról 
van szó – vagyis olyan „kocsmasportokat” ölelünk fel, amelyeknek 
gyakorlása általában közösségekben jellemző. Ezenkívül fontos 
megemlíteni az egyik legnagyobb szabású rendezvényünket, a 
minden félévben megszervezett Egyetemi sportnapot, amit rendre 
igyekszünk feldobni valamilyen kuriózumokkal. Tartottunk már 
például nemzetközi sportnapot is, amikor egy-egy adott ország 
sportkultúrája került a középpontba. A májusban tartott alkalom 
hívószava az extremitás volt – triálosokat hívtunk, akik bemu-
tatókkal készültek a közönségnek, a jelenlévők részt vehettek az 
unifitt csoportos óráin, de ki is tudták próbálni magukat olyan 
nem szokványos sportokban is, mint például a falmászás. Ezen-
kívül egész félévben megy a Buzánszky-kupa, az Agrár labdarúgó 
bajnokság, a Zsíros Tibor Kosárlabda Bajnokság, valamint más, 
kisebb rendezvényeket is tartunk folyamatosan. És még nem is 
beszéltem a szakhetekről, amiknek a keretein belül különböző 
karok és szakok szerveznek maguknak sporteseményeket. Ha 
igény van rá, legyen szó kézilabdáról vagy sakkról, természetesen 
számíthatnak a segítségünkre. 
EÉ: – Ez, ha jól értem, egy kipróbált és bejáratott struktúra.

– Igen, Bognár István 2016-ban történő elnökké avatása után 
felmerült az igény arra, hogy legyen a DE-HÖK testületében egy 
sportügyekért felelős elnöki megbízott – ezt a posztot töltöm be. 
Kidolgoztunk egy olyan struktúrát, ami gyakorlatilag egy féléves 
sporttevékenység koncepciójának a vázlata, de hagytunk olyan 
„üres” elemeket is ebben, amiket rendre más tartalmakkal töltünk 
fel, így elkerüljük az önismétlést, és mindig újabb sport- és ismeret-
szerzési lehetőségekkel tudjuk megszólítani az egyetem polgárait. 
EÉ: – Szóval nyitottak vagytok az újabb kezdeményezésekre. 

– Természetesen, hiszen mindannyiunk érdeke, hogy a közön-
ség valamennyi rétegét meg tudjuk szólítani. Azáltal, hogy nem 
hétről hétre ugyanazok az események ismétlődnek, el tudjuk érni 
a legkülönfélébb érdeklődési körrel bíró hallgatókat is. Próbáljuk 
sportra ösztönözi őket, ezért van az, hogy a rendezvényeinken 
való részvétellel a testnevelésórák hiányzásait is kompenzálhatják. 
EÉ: – Véleményed szerint a sportösztönző szervezési tevékenységetek 
eléri a célját?

– Azt gondolom, hogy igen. Ha a rendezvényeink látogatott-
ságát, valamint a bajnokságaink nevezőit nézzük, akkor min-
denképpen. 
EÉ: – A következő nagyobb volumenű rendezvényetek a Buzánszky 
Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupa nyári döntője lesz. 

Közeleg a 15. Buzánszky-kupa 
– Interjú Sánta Jánossal

– Június közepén rendezzük majd meg. Az esemény jelentőségét 
nemcsak az adja, hogy az aranycsapat hátvédjéről, edzői és sport-
vezetői tevékenységet is végző 49-szeres válogatott játékosról kapta 
a nevét, hanem az is, hogy ez a legnagyobb kispályás bajnokság az 
országban. Most lesz 15 éve, hogy Buzánszky Jenő nevét viseli a 
torna, előtte Egyetemi Bajnokságként ismerték. Jenő bácsi nagyon 
szerette ezt a bajnokságot, figyelemmel kísérte az eseményeket, 
díjakat adott át, beszédeket tartott, szóval nagy munkát fektetett 
abba, hogy országos jelentőségűvé tegye ezt az bajnokságot. Az 
évfordulót olyan kísérőprogramokkal akarjuk megünnepelni, 
ami méltó az ő nevéhez, és az annak idején hagyományteremtő 
szándékkal elindított bajnokság tradíciójához is. Elképzeléseink 
szerint a nézőközönségnek lehetősége lesz majd a mérkőzé-
sek közötti szünetekben is elfoglalnia magát több kihelyezett 
programponton, és emellett évről évre a futballtörténet olyan 
jeles személyiségeit látjuk vendégül, akik jelenlétükkel a szakma 
figyelmét is a Buzánszky-kupára irányítják. Továbbá szeretnénk 
nemzetközivé tenni a bajnokságot annak érdekében, hogy a kül-
honi magyarok is be tudjanak csatlakozni. A futball a magyarság 
identitása szempontjából is fontos, az elcsatolt területeken élő 
játékosaink bevonásával az összetartozás élményét erősíthetjük. 
A nemzeti összetartozásért már tavaly nyáron ültettünk egy 
aranycsapat emlékfát székelyudvarhelyen, és remélhetőleg a döntő 
napján sikerül az egyetemen is. Egyébként a bajnokság nyitott más 
nemzetiségek felé: évről évre több külföldi hallgató jelentkezik, 
és most már ott tartunk, hogy a tudnivalókat angol nyelven is ki 
kell küldenünk a nevezőknek. 
EÉ: – Hogyan illeszkedik a Buzánszky-kupa a DE-HÖK sportren-
dezvényeihez? 

– Buzánszky Jenőt, mint neves labdarúgót és az egyetem 
utazó nagykövetét, az intézmény vezetősége is tisztelte. Mi sem 
bizonyítja ezt jobban, mint hogy halála évében a DEsoK sport-
csarnok előtt szobrot állítottunk neki, ezzel is jelezve, hogy az ő 
tevékenysége nagyban hozzájárult ahhoz, hogy ilyen szorossá 
váljon a kapcsolat a Debreceni Egyetem és a sport között. 

Juhász Tibor
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A két kar alapszakos, mesterszakos és felsőoktatási szakképzésen 
tanuló hallgatói egyaránt érintettek voltak az öt nap során, többször 
csapatokban vettek részt a programokon. A napi eseményekből 
az oktatók is kivették a részüket: a szokásokhoz híven, a diákok 
és tanáraik is készültek egy-egy előadással, amelyben igyekeztek 
mókásan színpadra vinni az egyetemi élet történéseit. A sárguló 
hallgatók oktatóikkal közösen vacsorán vettek részt, amelyet ötféle 
pálinkát tartalmazó kóstoló is színesített. A jó hangulatot csak fo-
kozták a további esti programok, így a 11 állomást magába foglaló 
éjszakai túra, illetve a Kazánház fellépői, többek között az AK26, 
PIXA, a stolenbeat vagy Kis Grófo. Napközben közös főzésen, chilis 
burger-evő versenyen és grillteraszon szórakozhattak a jelenlévők 
az első négy napon. 

A pénteki napra marad a búcsúzás leglátványosabb része, a lovas 
felvonulás. A menet a Böszörményi úti campus – Nagytemplom – 
Debreceni Egyetem Főépület útvonalon haladt. A Nagytemplomnál 
Jana Mojžišová, a Kassai Állatorvosi és Gyógyszertudományi Egye-
tem rektora, illetve Komlósi István, a MÉK dékánja is megszólalt a 
felvonulók előtt, akiket Komolay szabolcs alpolgármester is külön 
köszöntött:  „Jó látni benneteket, jó végignézni rajtatok, ez a nap 
rólatok szól. Az elődeitek negyvenegynéhány évvel ezelőtt kitalál-

A végzősök hete
ták, hogy úgy búcsúznak az egyetemi évektől, hogy csinálnak egy 
felvonulást és egy bált, és bár nem biztos, hogy hagyományteremtő 
szándékkal indították el, de az egyik legszebb és legnemesebb ha-
gyomány lett belőle, ami a Debreceni Egyetemen van.”

Az Egyetem téren Pető Károly, a GTK dékánja mellett Jávor 
András rektori főtanácsadó szólt a sárgulókhoz:

„szeretnénk, ha egész életetekben büszkék lennétek, hogy 
debreceni diplomátok van, és itt éltétek életetek egyik szakaszát. 
Úgy hisszük, hogy az itt töltött évek sokat tettek mindannyiótok 
életbatyujába: több élményt, lehetőséget; tudást, sikereket.”

Előbbi helyszínen oláh Evelin, utóbbin Gulybán olivér em-
lékezett meg az elmúlt időszakról, s búcsúzott az intézménytől a 
végzősök nevében, majd a sárgulók egy csoportja rábaközi táncokat 
mutatott be a közönségnek. A felvonulás a Böszörményi úti campu-
son ért véget, azonban a napnak ekkor még bőven volt folytatása, 
a korsóavató, melyen a hallgatók az egyedi, ez alkalomra készített 
korsókkal koccintottak oktatóikkal az eltelt évekre, majd az esti bál, 
ahol fellépett a Kozmix és a Desperado is, a Panorama Party show 
Band pedig hajnalig húzta a talpalávalót.

DEHDK Sajtóiroda – Tóth Márkó, 
fotó: Balogh Albert, Kuti Gergő

A Gazdaságtudományi Kar 
és a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi 

és Környezetgazdálkodási Kar 
közel ötszáz végzős hallgatója írta tovább
a több mint négy évtizedes hagyományt 
és búcsúztatta a Debreceni Egyetemen 

töltött éveit a május 6–10. között 
megrendezett sárguláson. 
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Minden eddiginél több csapat részvételével rendezte 14. alka-
lommal az International student union (Isu) az International 
Food Dayt május 3-án. Ahogyan már a múlt évben is, az esemény 
az Egyetem téren várta az érdeklődőket. 

Az Isu a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzat 
(DEHÖK) külföldi hallgatókat tömörítő részönkormányzata, amely 
legnépszerűbb rendezvényén igyekszik közelebb hozni egymáshoz 
a különböző országok hallgatóit. Az egyetemen 113 nemzet közel 
6000 diákja tanul, közülük sokakat megmozgat a gasztrofesztivál.

– Az emberek kíváncsiak. A külföldi hallgatók, akik fiatalon 
hozzánk érkeznek, nem járták még be a világot, így számukra a 
többi ország kultúrája is új, nem csak a magyar – indokolt sayed-
Ahmad Mohamed, a DEHÖK külföldi hallgatókért felelős alelnöke.

A szervezők húsz nemzet jelentkezését várták, azonban a nagy 
érdeklődés miatt további egy csapat indulhatott a rendezvényen. 
Az indulók arra is figyelmet fordítottak, hogy öltözetükkel, ze-
néjükkel és táncaikkal is képviseljék nemzetüket. A kulturális 
kavalkádban természetesen a magyar hagyományoknak is jutott 
szerep: a „hazai” asztalnál többek között sült 
keszeget, halászlevet és rétest kí-

Idén is tarolt a gasztrofeszt
náltak, valamint néptáncelőadást is láthattak az arra 
járók. Az eseményen bárki szabadon részt vehetett, az 
ételek kóstolásához azonban szükséges volt a 
jegyvásárlás. Az így befolyó összeg egy részét 
az Isu idén is a Leukémiás Gyermekekért 
Alapítványnak adományozza.

A nyitóbeszédek után a színpadon élő 
zenekari koncertek, táncelőadás, majd 
lemezlovasok teremtették meg a hamisítat-
lan fesztiválhangulatot. Dj Andrew Juniort 
leszámítva a nap folyamán fellépők mind-
egyike debreceni egyetemista volt. A legjobb csapatokat a szakmai 
zsűri, illetve a jelenlévő oktatók véleménye alapján is kiemelték, 
illetve egy közönségdíjat is kiosztottak.

A háromtagú zsűri értékelése alapján Palesztina kínálta a legfino-
mabb ételeket, a második helyen végzett Japán, míg a harmadikon 
Brazília. A jelenlévő oktatók véleménye szerint Izrael teljesített a 
legjobban, a legtöbb kóstolójegyet pedig Dél-Korea zsebelte be.

 DEHDK Sajtóiroda – Tóth Márkó, 
fotó: Kuti Gergő, Csontos Máté
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Második alkalommal került megrendezésre a Bölcsészet-
tudományi Kar fesztiválja, a BTK Land. Május 6-án és 7-én 
főzőversennyel, tehetségkutatóval és számos koncerttel 
várták az érdeklődőket. 

Az első nap főzőversennyel indult, délelőtt a Kolkáv mögé gyűltek 
a lelkes szakácsjelöltek, és néhány óra múlva finomabbnál fino-
mabb ételillatok csalogatták ki a kollégistákat is az udvarra. Aki 
lemaradt volna a bográcsban főtt finomságokról, annak egy-két 
virsli még jutott a sör mellé a Kolkáv teraszán. A BTKonyhafőnök 
verseny győztesei nem távoztak ajándék nélkül, az első helyezett 
kötényt, a második pólót, a harmadik pedig fakanalat kapott 
emlékbe. A jó ebédhez Zelenák Krisztián hozta a jó hangulatot. 
Aki a zárthelyi dolgozatok között kikapcsolódni vágyott, azt 
Tommy V&Lastemp, illetve L.L. Junior hajnalig tartó bulival várta 
a Víztoronykertben. 

A második nap délután a BTKimittud tehetségkutatóval folytató-
dott a fesztivál. Huszonhárom tehetséges fiatal mutatta meg talentu-
mát a Kossuth Lajos Kollégiumok közti téren. A versenyzőket lelkes 
közönség és támogató baráti társaság biztatta, és a pénzjutalom 
is motiválhatta őket, hiszen az első helyezett 100.000, a második 
helyezett 60.000, a harmadik helyezett pedig 40.000 forinttal egészít-
hette ki az ösztöndíját. Emellett a közönség is megszavazhatott egy 
győztest, aki 20.000 forintot vihetett haza. A dobogósokról Bajkó 
Kinga, a DEHDK sajtóiroda vezetője, dr. Kenyeres Attila, a tavalyi 
év legnépszerűbb BTK-s oktatója, Ölveti László, az Egyetemi Élet 
főszerkesztője és Kovácsovics Máté döntött. 

A bölcsészek fesztiválja
A versenyzők bármilyen számmal jelentkezhettek, és ezt ki is 

használták. Egyéni és csoportos produkciók is színpadra kerültek. 
Voltak, akik saját dallal érkeztek, vagy táncos performansszal, de 
volt, aki a kardozás művészetét mutatta be a közönségnek. Hall-
hattunk saját verset is rania Brahim előadásában. Ebben az évben 
már nemcsak bölcsészhallgatók jelentkezhettek, hanem a többi 
kar előtt is kinyílt a kapu. Míg a versenyzők izgultak, a jelmezeiket 
igazgatták, vagy épp a színpadon szórakoztatták a közönséget, a 
hallgatókat és az érdeklődőket ingyen fröccsel várták, illetve akik 
nem voltak tisztában az ösztöndíj-lehetőségekkel, az a Debreceni 
Egyetem Hallgatói Önkormányzatának Mentorprogram standjánál 
érdeklődhetett az aktuális lehetőségekről. Az érdeklődést finom 
pogácsával jutalmazták. Két fröccs között hatalmas tapsvihar 
hallatszott, magasba emelt kezek, pompomok és szurkolótáblák is 
előkerültek. A jó hangulat garantált volt, ezért érdemes volt kijönni 
akár két óra között is.  

A zsűrinek nehéz dolga volt, hiszen többnyire összeszokott 
társaságok, mondhatni profi előadók közül kellett kiválasztani 
a legjobb hármat. Végül arra a döntésre jutottak, hogy az első 
helyen samuel T. Longjohn végzett saját dalával, második helyen 
a Beyond Nowhere zenekar, végül harmadik helyezést ért el a 
Pachasa Együttes. A különdíjat az ostor Kontroll zenekar kapta 
a résztvevő hallgatók szavazása alapján. 

Este szintén a Víztorony H2o termében folytatódtak a progra-
mok, a 2019-es BTK Land lezárásaként a Tortuga zenekar, Tommy 
V és Lastemp, valamint a Hősök szórakoztatta a közönséget. 

Papp Gréta, fotó: Rozsi Kristóf
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ZölDEbbítő

TERMÉSZETESEN

Április 25. és 28. között lehetőségünk nyílt részt venni Szol-
nokon a tisza Nemzetközi Környezet- és természetvédelmi 
ifjúsági és turisztikai találkozón, melynek középpontjában a 
tisza védelme állt.

A találkozón megismerkedhettünk az ország különféle pontjai-
ról érkezett fiatalsággal, és felszólalhattunk a minket személyesen 
érintő, vízzel kapcsolatos problémáinkról.

A hétvége folyamán szabadidős programokon is részt ve-
hettünk, ahol többek között megtanulhattuk a sárkányhajózás 
fortélyait, kerékpáros túra keretében nézhettük meg Szolnok 
város nevezetességeit, és tánctudásunkat is bemutathattuk.

Vizeink védelme közös ügy! Sajnos nagy a baj! Felszíni és felszín 
alatti vízkészleteink nagy veszélyben vannak!

mindaddig, míg az emberek számára nem válik kézzelfogha-
tóvá mindez, nem tűnik hatalmas problémának!

Hétköznapjaink során mi is rengeteget tehetünk a vizeink 
védelméért. Ne folyassuk feleslegesen a csapot, gyűjtsük az 

XI. Nagy Takarítás élménybeszámoló

A Nagy takarítást idén már Xi. alkalommal rendezte meg a 
Környezetvédelmi Bizottság április 24-én. Az esemény nem más, 
mint egy önkéntes szemétszedés a Nagyerdő területén.

A Környezetvédelmi Bizottságnak korán kezdődött ez a nap, 
hiszen már fél nyolckor az önkéntesek fogadására készültek elő. 
A koránkelés ellenére mindenki mosolygós és motivált volt, így 
másokra is ráragasztották a jókedvet. 10 óra után indultak el 

a csoportvezetők a csoportjaikkal a számukra kijelölt terület 
felé, amit a bizottság tagjai gondosan előre felmértek. A közös 
póló, amit mindenki ajándékba kapott a regisztrálás után, sokat 
segített a csapatépítésben, továbbá egy örök emlék marad a 
résztvevők számára. Az önkéntesek között nemcsak magyar, 
hanem külföldi hallgatók is nagy számban voltak jelen. Közülük 
sokan választották a ploggingot, ami kocogás közbeni szemét-
szedést jelent.

Örömmel töltött el, hogy olyan hallgatók is eljöttek, akik csak 
fél évet töltenek az egyetemen. A szemétszedés mellett sokszor 
megálltunk egy-egy különleges állatot, növényt megismerni, 
ezt nagyon élvezték a messzebbről érkező külföldi hallgatók is. 
A szemétszedés után visszaérkeztünk a kiindulási pontunkra, 
ahol tapssal köszöntötték, majd finom falatokkal jutalmazták 
a közös munkát.

Összességében az esemény nagyon jól megszervezett volt és 
sikeresen zajlott le. A program üzenete, hogy bármerre járunk, 
csak a lábnyomunkat hagyjuk hátra, valamint törekedjünk a 
környezetünk védelmére és tisztán tartására.

Írta: Novák Lili bizottsági tag
Fotózta: Fülöp Ferenc

esővizet, javítsuk meg a csöpögő csapokat és a folyó wc-t, zuha-
nyozzunk rövidebb ideig, lássuk el perlátorral (vízsugárszabályzó) 
csapjainkat, és még sorolhatnánk!

Cselekedjünk! Ne várjunk az utolsó pillanatig! 
Írta: Szentpéteri-Nagy Veronika bizottsági elnök

Fotó: Fülöp Ferenc bizottsági tag

EGYÜTT A TISZA VÉDELMÉÉRT!
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idén kiemelten fontos ügy lett a hazai fecskefajok védelme, 
mivel a magyar madártani- és természetvédelmi Egyesület 
(mmE) megállapítása szerint 2020-ra eltűnhetnek a fecskék 
magyarországról.

Az ezredfordulón vált egyértelművé a hazai füsti fecske- 
(Hirundo rustica), a molnárfecske- (Delichon urbicum) és a 
partifecske- (Riparia riparia) állományok csökkenése, melynek 
hátterében több kiváltó ok is állhat.

A klímaváltozás hatására az extrém száraz, vagy éppen ellenke-
zőleg, a csapadékos időszakok gyakoriságának és időtartamának 
növekedése. A fecskék táplálkozási szokásait figyelembe véve 
specialistáknak tekinthetők, mivel csak repülő rovarokat fogyasz-
tanak. tehát ha egy hosszabb csapadékos időszak miatt csökken 
a repülő rovarok száma, a kevés élelem és a hideg időjárás miatt 
a fecskék annyira legyengülhetnek, hogy a saját és fészekaljaik 
élete is veszélybe kerülhet.

Egy másik ok a települési szúnyogirtás és az intenzív mezőgaz-
dálkodás jelentette környezetszennyezés. Ez azért is szomorú, 
mivel a fecskék a leghatékonyabb biológiai szúnyogirtók: egy 
fecskepár egy nyár alatt akár 2-3 kg szúnyogot is elfogyaszthat, 
ráadásul egy átlagos pár egy évben két fészekaljnyi (8-12) fiókát 
is felnevelhet.

A legsajnálatosabb állománycsökkentő hatás pedig a közvet-
len emberi zavarás, a vadászat és a fészkek szándékos elpusztítá-
sa. A fészkeik megrongálását sokan házfelújításra, hangos csivi-
telésükre vagy az ürülékük felhalmozódására hivatkozva végzik 

el. Utóbbi azonban kiválóan orvosolható ún. fecskepelenka 
kihelyezésével fészkeik alá, mely egy kéttenyérnyi fa-, műanyag-, 
vagy fémlemezből és tartó szerkezetből áll. Hazánkban mindhá-
rom fecskefaj védett, természetvédelmi értékük 50 000 Ft, illetve 
fészkeik leverése is egész évben bűncselekménynek számít.

Balesetek azonban előfordulhatnak. Sajnos történhet fészek-
anyag fáradásából adódó fészeklehullás, viszont ha segíteni sze-
retnénk a fecskepárt következő fiókáinak felnevelésében, vagy 
a fészekalj túlélte a zuhanást, akkor magunk is felszerelhetünk 
műfecskefészkeket. molnárfecskefészket például tökéletesen 
lehet helyettesíteni házilag, virágcserép felhasználásával.

Írta: Keresztesi Petra, 
Molekuláris Biotechnológiai és Mikrobiológiai Tanszék

Fecskehelyzet Magyarországon 
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Gordán Péter felvétele

Kiss Dávid

Flamand búcsú

Néha fecskék vagyunk.
Néha tornyok.

Az ég tejeit kortyoló arcok,
és felhőket karcoló hangok.
régi boltíveket pengetünk,
felhörpintjük a termek és téglák
poharát. Érezzük a szobrász ráspolyát
a kariatidák lábujjának közében;
és a mérnök teáját a szobáról-szobára
tipegő napfényben.
Látjuk a vésőt a hétköznapok kezében.

Néha tornyok vagyunk.
Pedig embernek terveztek.
Kizárjuk magunkat.
Kizárjuk Istent.

Néha fecskék vagyunk.
Néha gyolcsok.

A kéz ereit burkoló rongyok,
és kendőket stoppoló foltok.
Téli könnyet szívunk magunkba,
dohányszagot és nevetést fogunk
csokorba. ráncot vetünk a formára,
az asztal és a lélek sarkára.
Halott dolgok arcára írunk számot,
hogy többé ne találjuk meg őket.
Elfelejtjük a szövetet és a redőket.

Néha gyolcsok vagyunk.
Pedig embernek selymeztek.
Bezárjuk hangunkat.
Bezárjuk Istent.

Néha fecskék vagyunk.
Néha csókok.

A fény kezeit csiklandó bókok,
és csengőket koppintó gongok.
Felfaljuk az arcok almáit.
Leharapjuk a holnap rózsáit.
Megisszuk a kavicsok álmait,
majd a papír és a lap között
járjuk a tinta ciklámen táncait.
Tagadjuk a patak medrét.
Elvesztjük a nagybetűt és a pontot.

Néha csókok vagyunk.
Pedig embernek rendeltek.
Elzárjuk arcunk.
Elzárjuk Istent.

És néha nem látjuk, hogy a falon
a kép a kicsi fecskétől szép,
…fent a jobb sarokban,
…balra a szeretettől,
…3 ujjnyira az emberek ráncaitól,
…2 ujjnyira a Naptól,
…1 ujjnyira Istentől.
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Újra Debreceni 
DrámaFesztivál

Idén újra megrendezi a Debreceni 
DrámaFesztivált az Angol-Amerikai In-
tézet. Erről és a kezdetekről beszélget-
tünk az egyik szervezővel, dr. Németh 
Lenkével.

EÉ: – Azoknak a kedvéért, akik még nem 
hallottak a Debreceni DrámaFesztiválról, 
kérem, mondja el, hogy miről szól az esemény.

– Egy korábbi nagy sikerű hallgatói ese-
ményt, az évenként megtartott Angol Nyelvű 
Drámafesztivált elevenítünk fel, melyet 
az Angol Amerikai Intézet (AAI) indított 
útjára1999-ben dr. szaffkó Péter, a Brit 
Kultúra Tanszék oktatójának vezetésével. A 
tíz éven át megrendezett fesztiválon magyar-
országi és külföldi egyetemekről meghívott 
színjátszó csoportok angol nyelven színházi 
produkciókat mutattak be neves hazai és 
külföldi színház-és drámakutatókból álló 
zsűri előtt. A jelenlegi 11. találkozó – mely 
egyben az alapításának 20. évfordulója – 
folytatja ezt a hagyományt, megőrizve a jól 
bevált keretet. Az AAI csoportjai mellett a 
következő külföldi városokból jelentkeztek 
egyetemi társulatok: Brno, Csíkszereda, 
Dortmund, Hannover és Lviv. Az előadások 
utáni értékeléseket rangos külföldi színházi 
szakemberekből álló zsűri tartja: Adrienne 
Ferguson, a Bécsi Angol színházi Akadémia 
dráma tanszékének vezetője, Donald E. 
Morse, irodalomtörténész és Eric Weitz, a 
Dublini Trinity College színház és Dráma 
Tanszékének docense.
EÉ: – Tehát akkor nem tartott folyamatosan 
a fesztivál?

– 2010 után a fesztivál létrehozásához 
szükséges anyagi fedezet elapadt, hiányoz-
tak a megfelelő személyi feltételek, és ezek 
a tényezők hozzájárultak az angol szakos 
képzésünkben választható négy féléves 

színházi specializáció iránti érdeklődés csök-
kenéséhez, mely a hallgatóknak biztosította 
a szakmai hátteret. Az angol nyelvű színházi 
előadások iránti igény azonban szerencsére 
nem hagyott alább az egykori és jelenlegi 
angol szakos hallgatókban. Jól bizonyítja 
ezt, hogy a mostani fesztivál létrehozásában 
mindkét szervezőtársam lelkesedését és ki-
tartását: Tóth Viktória, az American Corner 
Debrecen igazgatója és Lakó Zsigmond, az 
olasz Tanszék oktatója – az az élmény táp-
lálja, melyet hallgató korukban tapasztaltak 
egy-egy emlékezetes produkció résztvevő-
jeként. A jelenlegi hallgatók körében pedig 
igen népszerű a 2015-ben újra meghirdetett 
szabadon választható Performing skills c. 
kurzus, mely a színpadi beszéd, mozgás és 
dikció alapozását nyújtja.
EÉ: – Az előadó csoportokat csak angol sza-
kos hallgatók alkotják, vagy bármilyen más 
szakról érkezők is jelentkezhetnek?

– Az előadó csoportok tagjai elsősor-
ban a Performing skills és az arra épülő 
Performing scenes c. kurzusokból kerülnek 
kik, de bárki felveheti, ha haladó szintű 
angoltudása van, ill. a szemináriumi létszám-
korlát szab határt.
EÉ: – Volt olyan hogy a fesztivál egy-egy évre 
tematikus volt? Vagy mindig azzal készülnek 
a hallgatók, amivel szeretnének?

– Nem a tematikusság a cél. Elsősorban 
a fellépő hallgatók egyéniségéhez, létszá-
mához és tehetségéhez illeszkedik a kivá-
lasztott darab. További szempont, hogy a 
hallgatók jobban megismerjék az irodalmi 
tanulmányaik során szereplő angol nyelvű 
drámairodalmat.
EÉ: – Az érdeklődők hol és mikor tudják 
megtekinteni az előadásokat?

– Az előadások ingyenesek, a Főépület 
studio 111-ben és a Víg Kamaraszínház-

ban tekinthetők meg május 16–18. között. 
Nagyon változatos a program: kortárs 
amerikai szerzők művei (Don De Lillo és 
Maria Irene Fornes), irodalmi alapanyagok 
egyéni feldolgozása, komédia, abszurd és 
pszichológiai színmű. A részletes program 
elérhető a honlapon és a szokásos média-
felületeken. http://konferencia.unideb.hu/
en/dramafestival
EÉ: – A huszadik évforduló alkalmából vala-
mi különlegességgel készülnek?

– Újdonsága, hogy két különleges színházi 
műhelymunkát is ajánlunk a résztvevő hall-
gatói társulatoknak. Dr. Jim Casey, az AAI 
amerikai Fulbright professzora shakespeare 
modern színpadi előadásának kérdéseit vizs-
gálja, míg dr. Zalka Csenge Virág hivatásos 
mesemondó azt mutatja be, hogyan lehet 
összekapcsolni a hagyományos mesemon-
dást a kortárs színházzal.
EÉ: – Van esély arra, hogy újra, minden évben 
legyen ilyen fesztivál?

– remélem, igen. A színház örömforrás 
alkotónak és nézőnek egyaránt.

Győri Kitti
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk egy hatrészes virtuális városnéző sétán Deb-
recen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert épületek, 
rejtett kincsek nyomában! Kalauzod egy bölcsészből lett 
idegenvezető és egy hobbifotós biológus lesz.

Ha a vizsgaidőszak stresszes hétköznapjaiból szeretnétek kicsit 
kiszabadulni, irány a természet! Messzire nem is kell mennetek, 
hiszen a karnyújtásnyira fekvő Nagyerdő ideális úti cél egy kis felöl-
tődéshez, lazításhoz. Ha még csendesebb természeti közegre vagy új, 
inspiráló élményekre vágytok, látogassatok el a Botanikus Kertbe!

Tudtátok, hogy Debrecenben a botanika- és a természettudomá-
nyos oktatás több száz éves hagyománnyal rendelkezik? Méliusz 

Juhász Péter protestáns lelkész, 
akinek a 16. században nagy szerepe 
volt a kálvinista tanok terjesztésé-
ben és a magyar református egyház 
megszervezésében, maga is nagy 
botanikus volt. Neki köszönhetjük 
az első magyar nyelvű botanikai 
művet, a Herbariumot, amely első-
ként közölt adatokat Magyarország, 
közelebbről Debrecen környéke 
növényvilágáról. A híres Magyar 
Füvészkönyv bő két évszázaddal ké-
sőbb, 1807-ben jelent meg Diószegi 
sámuel és Fazekas Mihály munkás-
ságának köszönhetően, akiknek a 
nevéhez a füvészkert megalapítása 
is kötődik. A Pap taván – a mai 
Déri Múzeum helyén – egykor álló 
füvészkert a református Kollégium 
diákjainak természettudományos 
oktatását szolgálta mindaddig, 
amíg a tudományegyetemet meg 

nem alapították, akkor ugyanis jelentőségét vesztette, majd a Déri 
Múzeum felépülésével meg is szűnt. 

Az új füvészkertet 1928-ban hozták létre az egyetem központi 
épülete mögött, azóta is itt található. A 12 hektáros területen elöl 
az arborétum, hátsó végében pedig az üvegházi gyűjtemény kapott 
helyet, benne mintegy 8000 növényfajjal, melyek között cédrusok, 
pálmák, örökzöldek, trópusi fűszer- és gyümölcstermő növények, 
kaktuszok, dísz- és gyógynövények, valamint a régi Nagyerdő em-
lékét őrző több száz éves kocsányos tölgy is megtalálható. 

Ha a botanika nem annyira érdekel benneteket, viszont szere-
titek a természetet,esetleg új helyszínt vagy különleges programot 
kerestek egy romantikus randihoz, a Botanikus Kertben ezt is 
megtaláljátok. Két intézmény, két különleges épület található a 
Botanikus Kert területén, ahol csillagászattal foglalkoznak. A kert 
mértani középpontjában egy korábbi csillagda helyén kapott he-
lyett a hatvanas években az MTA Napfizikai obszervatóriumának 
kupolás épülete, valamint a kert Móricz Zsigmond körút felőli 
részén 2014-ben nyitott Agóra Tudományos Élményközpont. Míg 
előbbi kizárólag tudományos-kutatási célokat szolgál és a látogatók 

elől zárt terület, addig az Agóra mindenki számára nyitott, akik 
szeretnék élményszerűen megismerni a természettudományok 
különleges világát és területeit, köztük a csillagászatot. 

Az Agóra modern épülete első látásra kontrasztosan hat az erdei 
környezetben, tervezői azonban úgy alkották meg, hogy a kerttel 
szerves összhangba kerüljön, így többek között a bejárathoz veze-
tő fapallót és hatalmas üvegfelületeket álmodtak meg, melyeken 
nemcsak a fény szűrödik be, de a környező természet látványa is. 
A modern építészeti megoldásokkal kivitelezett épületből egyedül 
a csillagvizsgáló 24 méter magas kupolája és a hozzá kapcsolódó 
lépcsőtorony emelkedik ki. Ide akár ti is bármikor ellátogathattok, 
az Agóra ugyanis rendszeresen hirdet csillagászati programokat. Az 
eget kémlelve és az univerzum rejtélyeit tanulmányozva, higgyétek 
el, a vizsgák miatti stressz is eltörpül majd.

Erdei Nóra, fotók: Löki Viktor
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Huszonhatodik alkalommal került megrendezésre április 
utolsó hétvégéjén a Less Nándor Országos Földrajzver-
seny. Kilencven diák négy kategóriában (1/a kategó-
riában a 7. évfolyam, 1/b-ben a 8. évfolyam, második 
kategóriában a 9., harmadik kategóriában pedig a 10, 11 
és 12. évfolyam), mérte össze tudását pénteken az írás-
beli, majd szombaton a szóbeli fordulón. A verseny célja 
minden évben az, hogy a diákok érdekes összefüggése-
ket találjanak a földrajz és egyéb tantárgyak között.

A versenyt Less Nándor botanikusról, 
geográfusról nevezték el. A Debreceni 
Egyetem egykori hallgatója számos 
expedíción vett részt, a Bükki Nemzeti 
Park hetven százalékát (~400 km2)  
feltérképezte egyedül. 29 évesen kandi-
dátusi címet szerzett. Harmincévesen, 
a rwenzori-hegység Margherita csú-
csáról hazatérve maláriafertőzését félre 
diagnosztizálták, ezért rövid időn belül 
elhunyt. Emlékét nemcsak a földrajz-
verseny őrzi, hanem az oszla-őrháznál 
felállított emlékkő, illetve az évente 
megrendezésre kerülő Less Nándor 
Emléktúra is.

A kétnapos versenyre számos település-
ről érkeztek diákok felkészítőtanárokkal. 
A rövid megnyitón először Teperics 
sándor köszöntötte a résztvevőket.

Csorba Péter saját versenyélményeiről 
mesélt, konkrétabban egy földrajzver-
senyről, ahol olyan népdalokat kellett ke-
resni, amelyekben szerepel földrajzi név. 
A feladatlap készítői ezzel azt akarták 

hangsúlyozni, hogy a földrajz szinte mindennel kapcsolatba hoz-
ható. Ez az elképzelés tovább hagyományozódott a Less Nándor 
országos Földrajzversenyre is. A geográfia szerinte ezért érdekes 
terep; a földrajz látszólag különálló témák között teremt szoros 
kapcsolatot. Kitért arra is, hogy a sok magyar föld helyére gyárak 
épületek, ezért pl. Chiléből hozunk almát, és „nem kell a szabolcsi 

Sorolj fel népdalokat, 
amelyekben a földrajz szerepel!

almával bajlódni”. Manapság pedig kiterjednek a kapcsolódási 
pontok a klímaváltozásra és a globális migrációra is. reméli, hogy 
a verseny alatt a diákok ki tudják élvezni a geográfiának azokat 
az előnyeit, azt a tág látókörét, amelyek egyedüli tudománnyá 
emelik. „Mert nincs még egy olyan terület, amely ilyen szinten 
összekapcsolja a társadalomtudományt a természettudománnyal”.

Teperics sándor humorosan reagálva a népdalos kérdésre meg-
nyugtatta a versenyzőket, hogy nem lesz olyan feladat, amelyben 
a népdalokat fel kell sorolni, pontosabban nem felsorolás lesz, 
hanem el kell énekelni. Ezután pontosabb eligazítást kaphattak a 
résztvevők a versennyel kapcsolatban. A megnyitó után (és miután 
megvárták a késve érkezőket is) elkezdődhetett az írásbeli forduló, 
amely kb. 45 percet vett igénybe. 

Arday István felhívta a figyelmet arra, hogy két-három éve 
elmozdultak a feladattípusok olyan irányba, ami szerintük egy mo-
dernebb földrajzoktatás felé mutat. reméli, hogy nem volt hiába.

Az írásbeli forduló után két busz várta a versenyzőket. Hajdú-
böszörménybe utaztak, hogy a település szerkezetét szemügyre 
vehessék, illetve megismerjék a város történetét. A hajdúböször-
ményi kunhalmok némelyike is bemutatásra került.

szombaton nyolc órakor kezdődött a szóbeli forduló. A hetedik 
és nyolcadik évfolyamos versenyzők két témából, a többiek pedig 
egy témából készültek felé s számoltak be. Tíz órától a kísérő kollé-
gáknak is szerveztek programot, mégpedig a Magyar Tudományos 
Akadémia és a szegedi Tudományegyetem szervezésében (illetve 
a Debreceni és Pécsi Egyetem részvételével) egy szakmódszertani 
kutatócsoport került bemutatásra. A kutatócsoport két éve dolgo-
zik együtt, az eddigi munkájukat és célkitűzéseiket hallgathatták 
meg a kísérőtanárok. A regisztrációkor kaptak a tanárkollégák 
egy csomagot, melyben már bemutatták a kutatócsoport céljait. 
Délután kettőkor pedig kiderültek az eredmények, amelyek itt 
érhetők el: less.foldrajzverseny.hu

A versenyt támogatta a GEo Magazin, amelynek előfizetését 
és néhány lapszámát kaphatták meg a versenyzők és a felkészítő 
tanárok. A verseny legjobbjai pedig Magyarország Nemzeti 
Atlaszából is kaptak egy példányt. A versenyt támogatta még a 
Nemzeti Tehetségprogram, a „Földrajzverseny Alapítvány” és a 
Debreceni Egyetem. 

Papp Gréta
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Egy lapáttal még rátesz
Ilyen még nem volt, hogy a Campus szervezői májusban 
is jelentenek be újabb fellépőket. Ezek között akad olyan, 
akinek még fenekén a tojáshéj, meg olyan is, aki sok-sok 
évet lehúzott már a showbizniszben.

söndörgő Pista barátom majd elalélt a gyönyörűségtől, amikor 
megtudta, hogy július 18-án – vagy ha egészen pontosak akarunk 
lenni, 19-én – éjjeli negyed 1-kor láthatja egyik nagy kedvencét, 
Alice Phoebe Lou-t. Pista szeret böngészni a neten, így fedezte fel 
nagyjából egy éve ezt a törékeny, nagyon fiatal lányt. Először Lou 
reed egyik leghíresebb szerzeményének a Take a Walk on the Wild 
side-nak élő verzióját hallotta az 1993-as születésű énekesnőtől, aztán 
folyamatosan megismerkedett saját dalaival is. (Az már amúgy csak 
hab a tortán, hogy Alice épp campusos fellépésének napján ünnepli 
születésnapját. söndörgő Pista már gyakorol, hogy adott pillanatban 
rázendítsen a Happy Birthday ismert dallamára, éneklésre buzdítva 
a közönség többi tagját is.) A dél-afrikai származású előadó előbb 
zongorázni, majd gitározni tanult, s kezdetben utcazenészként járta 
a világot, szó szerint csavargóként élt. Ezt a korszakot rengeteg videó 
örökíti meg. Magával ragadó, finom személyisége rányomja bélyegét 
álomszerű, lebegő vagy éppen sötétebb hangulatokkal operáló dala-
ira. Nehéz lenne begyömöszölni egyetlen kategóriába, zenéjét soul, 
blues és jazzelemek ötvözéséből, keveréséből hozza össze. Minden 
különösebb felhajtás, bohóckodás nélkül is képes lenyűgözni hallga-
tóságát. Akik adnak neki egy esélyt, minden bizonnyal igazán intim 
és bensőséges hangulatú koncert szem- és fültanúi lehetnek majd.

Kutyából nem lesz szalonna, de kutya kutyát eszik. Nem, kö-
szönjük a kérdést, semmi bajunk, csak nagyon örültünk, amikor 
megtudtuk, hogy július 19-én este hét után a kilencvenes évek egyik 
korszakos bandája, a Dog Eat Dog játszik a Campuson. Ma már 
nehéz elképzelni azt, hogy akkoriban az MTV (Music Television) 
ment sok háztartásban órákon keresztül, hogy az ember elcsíphesse 
valamelyik kedvenc előadóját, A DED is sokat köszönhet az MTV-
nek, több dalukat is rongyosra játszották azokban az időkben. 1990 
óta aktívak, bár karrierjüket időnként nemcsak hullámhegyek, 
hanem völgyek is tarkították. Amiben mindenképpen úttörőnek 
számítanak, az a metálelemek sikeres ötvözése rap és hardcore 
stílusjegyekkel. Ahogy a fesztivál ajánlójában olvashatjuk róluk: 
„A zenekar, amelyben a bő térdnadrágokban ugrálás és a funkból 

kölcsönzött szaxofontémák egyszerre biztosították az elsöprő 
színpadi energiákat, huszonpár évvel a legnagyobb sikerei után is 
ugyanolyan intenzív koncerteket ad. Eközben azt se mondhatjuk, 
hogy teljesen híján lennénk az aktualitásnak, hiszen 2017-ben új 
EP jelent meg Brand New Breed néven, melynek dalai ugyanúgy 
zúznak a koncerteken, mint a vélhetően sokak által várt No Fronts 
vagy Who’s The King.” Nosza, rajta jó rock katonák – akik, mint 
Paksi Endre óta tudjuk, egyre többen lesznek –, lehet ugrálni, zúzni 
és megőrülni a Dog Eat Dog koncertjén. A szervezők ígérete sze-
rint a most ötvenes éveikben járó egykori rajongók számára külön 
orvosi ügyelet létesül a színpad mellett, orvosolandó a stage diving, 
pogó és egyéb testmozgásokból adódó egészségügyi problémákat. 

Megszokhattuk már a Campusra jellemző műfaji kavalkádot. 
Ennek ékes bizonyítékaként ugyanaznap, tehát 19-én este 10-kor az 
Amsterdam Klezmer Band hívogatja táncra a világzene kedvelőit. 
Ebből is egy kicsi, abból is egy kicsi, klezmer, ska, jazz, cigányzene 
és hiphop egybegyúrva – ez jellemzi a csapatot. 1996 óta gyűrik az 
ipart, a kezdeti években sokat játszottak utcán, parkokban, kocs-
mákban, s ez nagyon jó iskolát jelentett számukra. Annyi lemezük 
jelent meg, hogy megszámolni is sok, mi nem is próbálkoztunk 
vele. Esetükben a lényeg az élő előadásban rejlik, az ilyen zenét nem 
otthon, ágyban és párnák közt kell hallgatni, hanem koncerten, 
engedve a zenéből áradó energiának. Biztos, hogy emlékezetes 
fesztiválbulit csapnak majd azoknak, akik meghallgatják őket.

Kérem szépen, nincs más hátra, mint előre, aki nem vette még 
meg bérletét az idei Campus Fesztiválra, még idejében tegye meg! 
Tessék, tessék, csak hasra ne essék!

Herczku Péter
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Átalakulóban az afrikai gazdaságok – 
Amit mikroszinten látunk   2. rész

Pásztor Szabolcs – a Debreceni egyetem korábbi hall-
gatójának és oktatója – korábbi írásából vázlatos képet 
kaphattunk az afrikai gazdaságok makroszintű átalaku-
lásáról. Jelen rövid beszámolóban pedig a mikroszintű 
átalakulás megértéséhez kaphatunk néhány adalékot.

A szerző helyszíni megfigyelései alapján azt mondhatjuk, hogy a 
fogyasztói piacok – leginkább a középosztály meredeken emelkedő 
fogyasztásának köszönhetően – több ország esetében kétszámjegyű 
növekedést mutatnak (Angola, szudán, Nigéria, Kenya, Etiópia 
és Ghána). Az erős urbanizációs tendenciáknak köszönhetően a 
városok egyre inkább felértékelődnek fogyasztási és beruházási 
szempontból. Ezeken a településeken szinte mindenütt kisebb-
nagyobb piacok vannak, azonban vásárlások szinte teljes egészében 
az informális gazdasági szektort gyarapítják. A szektor nagyságát 
az afrikaiak a GDP (bruttó hazai termék) 70–80%-ára teszik. A 
gazdaság és a gazdasági tevékenységek azon része, amelyek beke-
rülnek a hivatalos statisztikai számbavételbe, azonban pontosan 
mértek, ugyanis a nagyobb üzletekben kötelező a nyugta kibocsá-
tása, és ezt mindenki komolyan is veszi. A piacokon a helyiek sok 
esetben ázsiai (indiai és kínai) termékeket értékesítenek, amelyek 
jól példázzák az afrikai dezindusztralizációs folyamatokat (lásd 1. 
rész). Az afrikai kontinensen jelenleg már nagyjából tízezer kínai 
vállalkozás működik, és az Afrikában élő kínaiak száma már eléri 
az egymillió főt. A kínai termékek és vállalkozások mellett termé-
szetesen vannak afrikai vállalatok, termékek és szolgáltatások is. 
Kevesen tudják például azt, hogy nagyjából négyszáz olyan afrikai 
nagyvállalat van, ahol az éves árbevétel nemcsak eléri, hanem meg is 
haladja az 1 milliárd usD-t. A nagyvállalati példák mellett azonban 
kifejezetten érdekesek a helyi kezdeményezések és sajátosságok. 
Ebből emel ki néhányat a szerző.

A Kenya fővárosában, Nairobiban lévő Kiberában például egy he-
lyi vállalkozás hulladékból állít elő cipőket, sok családnak biztosítva 
megélhetést. A kidobott műanyagot és egyéb anyagokat gondosan 
válogatják, és kifejezetten divatos cipőket készítenek.

Az afrikai kontinensen kifejezetten jó adottságai vannak a tea, 
a kakaó, kávé, a szizál, a vörös banán, a vágott virág és a vanília 
termesztésének, viszont ezek az ültetvények sok esetben multi-
nacionális vállalatok kezében vannak, és a helyiek sokszor csak 
bérmunkásként tudnak bekapcsolódni az értékláncba. Jelentősen 

gátolja az afrikai kontinens gazdasági növekedését, hogy sok 
esetben elavultak a mezőgazdaságban alkalmazott technológiák, 
és legtöbbször feldolgozatlan formában kerülnek a világpiacra a 
mezőgazdaság termékei. 

A bankrendszerek szinte majdnem mindegyik országban alul-
fejlettek, ettől eltekintve a szolgáltató szektorban az M-PEsA-t 
egyértelmű sikerként emlegetik, amely valójában egy bank nélküli 
bankszolgáltatás. Egyelőre azt kell mondanunk, hogy az olyan 
országokban, mint Kenya, Tanzánia, Ghána, Mozambik, az azon-
nali átutalások rendszere sokkal jobban működik, mint Magyar-
országon. További érdekesség még az afrikai kontinensen, hogy 
az országok egy része krónikus devizahiánnyal küzd, és a helyi 
fizetőeszközök nem minden esetben konvertibilisek. (Az Etiópiába 
látogatóknak szinte azonnal feltűnik, hogy a kereskedelmi ban-
koknál minden esetben csak egyetlen, a vételi árfolyam szerepel).

ugyancsak kiemelendő sajátosság, hogy az afrikai országok ke-
reskedelme korántsem korlátozásmentes. Magasak az importvámok 
és hosszadalmasak a vámoltatási eljárások is, és mindezek eredmé-
nyeként gyakran előfordul, hogy bizonyos termékekért az európai 
termékár két- vagy háromszorosát kell kifizetniük a vásárlóknak. 
részben ennek felszámolására jön/jött létre az AfCFTA (African 
Continental Free Trade Area), amely – ha ténylegesen megvalósul 
– a WTo létrehozása óta a legnagyobb szabadkereskedelmi övezet 
lehet a világon. 

A példák alapján láthatjuk, hogy a látványos GDP-növekedés a 
gazdaságok mikroszintjén töredékesen vagy olyan szűk kereszt-
metszetek mentén érhető tetten, amelyek miatt fenntarthatósági 
kérdések merülnek fel. Éppen ezért is az afrikai gazdaságok mak-
ro- és mikroszintű átalakulásának tanulmányosa érdekes és sok 
kihívást jelentő feladat.

Névjegy:
PáSztor SzAbolcS

Közgazdász, egyetemi adjunktus, 
a Debreceni Egyetem korábbi oktatója

számos alkalommal járt már Afrikában,
és oktatóként, kutatóként ellátogatott 

a Dél-afrikai Köztársaság, uganda, Tanzánia, 
Kenya és Etiópia egyetemeire. 
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A szabadidő a társadalmilag kötött időn (például munkavégzés, ingázás) és a testi szükségletek (táplálkozás, 
alvás) kielégítésén túl fennmaradó szabad felhasználású időnk. A szabadidőnek azon részét, melyet a testi-
lelki feltöltődésünket eredményezi, rekreációnak nevezzük. Beletartozik a szabadidőbe a tevékeny pihenés 
érdekében végzett minden olyan kulturális, társas, játékos és mozgásos tevékenység, melyet a napi fő el-
foglaltság által okozott fáradtság, feszültség feloldása, a testi-lelki-szellemi teljesítőképesség helyreállítása, 
fokozása érdekében teszünk. Tóth Andrea, DEX-Műhely írása. 

A szabadidő eltöltését két részre bonthat-
juk: passzív és aktív. A szabadidő eltöltése 
passzív, ha a választott tevékenységnek a 
kikapcsolódáson kívül nincsen különösebb 
elérendő célja vagy végeredménye, és nem 
igényel nagyobb testi, szellemi erőfeszítést, a 
test pihentetése a legfőbb. A szabadidő ilyen 
eltöltése elsősorban az otthoni pihenésben, 
tévézésben, zenehallgatásban és az üdülés-
ben merül ki. Azok, akik fizikai munkát 
végeznek, előnyben részesítik a passzív 
eltöltését a szabadidejüknek, hogy testüket 
ne hajszolják túl. Ahhoz, hogy megfelelően 
tudjanak teljesíteni munkahelyükön, szüksé-
ges a testük számára egy kis passzív időtöltés.

A szabadidőt aktívan tölti el az, aki a 
választott tevékenységnek tevőleges részt-
vevője, befolyásolója. Ez mindig szellemi, 
gyakran testi erőfeszítéssel, a képességek, 
készségek mozgósításával jár. A szabadidő 
aktív felhasználásának a személyiségfej-
lődésben is fontos szerepe van. Az aktív 
szabadidős tevékenységek közé tartozhat 
a testmozgás, a szabadidősportok, a tánc, 
az alkotás, a barkácsolás, a művelődés, a 
kutató tevékenység és a társas szórakozás kü-
lönböző formája. A szellemi munkát végző 
emberek szívesebben töltik szabadidejüket 
aktív pihenéssel. Nem meglepő, hogyha 
munkánk során vagy tanulmányainknak 
köszönhetően egész héten (számítógép előtt) 
ülünk, akkor testünknek szüksége van az 

Motiváció a szabadidő aktív eltöltésére
átmozgatásra. Ha szellemileg és testileg is 
lefoglaljuk magunkat a szabadidőnkben, az 
jótékony hatással van jellemfejlődésünkre, 
és agyunkat is naprakészen tartja, ezáltal a 
hétköznapi élet kihívásait is sokkal könnyeb-
ben fogjuk venni.

Az aktív turizmus a turizmus azon részét 
jelenti, amely során a turista utazásának mo-
tivációja fizikai aktivitást igénylő szabadidős 
vagy sporttevékenység folytatása. Az aktív 
turizmushoz tartozik többek között a termé-
szetjárás, túrázás, ökoturizmus, kerékpáros 
turizmus, vízi turizmus, gyógyturizmus, 
sportturizmus, lovas turizmus, de a Magyar 
Turisztikai Ügynökség az aktív turisztikai 
termékei közé sorolja a kaland- és extrém 
turizmus területét, a golf-, a horgász-, a va-
dász- és a kempingturizmust, a téli sportokat 
és síturizmust is.

Ahogyan a nemzetközi trendek is mu-
tatják, úgy Magyarország turizmusában is 
megfigyelhető az aktív utazások iránti igény 
növekedése. Ebben jelenleg főként a hazai 
vendégek vesznek részt, azonban található 
néhány olyan termék is hazánk kínálatában, 
amik esetén meghatározó a külföldi vendégek 
aránya (pl.: sportturizmus – budapesti futó-
versenyek, vadászturizmus, kempingturiz-
mus). A turizmusban is kimutatható, hogy a 
vendégek manapság a passzív pihenés helyett 
egyre inkább keresik az aktív pihenésből 
származó élményeket. A hazai lakosság aktív 

turizmussal kapcsolatos attitűdjeit vizsgálta 
egy 2006-os felmérés, melynek eredménye 
szerint az aktív tevékenységek iránt nagyobb 
érdeklődést mutatnak a férfiak, a fiatalok és 
középkorúak, akik magasabb végzettséggel 
és jövedelemmel rendelkeznek, valamint a 
többgyermekes családok.

Az aktív turizmus egyik fontos jelentő-
sége, hogy a természetjáró, aktív turisták a 
többi szegmensnél jobban támaszkodnak 
professzionális szolgáltatásokra, szívesebben 
vesznek igénybe utazásaik során szakvezető-
ket, túravezetőket, sportoktatókat. A termé-
szetjárás során az egyén kiszakad városi kör-
nyezetéből, és a természetes környezetben 
tölti el idejét. Ennek leggyakoribb módjai a 
gyalogos kirándulások és gyalogtúrák, vízi-
túrák, sítúrák és más, fizikai igénybevétellel 
járó túrázások, tájfutás, barlangászat, lovas 
kirándulások, hegymászás.

Másrészről az aktív turizmus hozzájárul 
az egészséges életmód folytatásához, a szel-
lemi és testi fittség megőrzéséhez. Több ezer 
évvel ezelőtt már az ókori görögök (köztük 
Hippokratesz és Galenus) is kiemelték a 
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fizikai aktivitás szerepét a betegségek gyógyí-
tásában. Ma is közismert a testmozgás mint 
orvosság, a népegészségügyi és a klinikai 
szemlélet a fizikai aktivitásnak kiemelt jelen-
tőséget tulajdonít a betegségek kezelésében 
és rehabilitációjában, valamint a népesség 
egészségi állapotának fenntartásában és 
javításában.

A modern kor technológiai változásai 
révén egyre gyakoribbá vált az ülő, moz-
gásszegény életmód. Kétségtelen, hogy az 
iparban, mezőgazdaságban, közlekedésben 
számos változás jobb életkörülményeket, 
magasabb életszínvonalat jelent társadalmi 
szinten, de az egyén szempontjából a 21. 
századi életmód az ember számára létszük-
ségletet jelentő mozgásos tevékenységek 
lecsökkenéséhez vezet. Az elhízáson túl 
az anyagcserezavarok, a magas vérnyomás 
mellett az inaktivitás legsúlyosabb követ-
kezményei a szív- és érrendszert érintik. A 
mozgásszegény életmód kiegyensúlyozatlan 
szabályozást eredményez az idegrend-
szerben is, mely révén gyakorivá válik a 
szorongás, a fizikai fáradtság hiánya pedig 
alvászavarokhoz vezet. Ellenben a rendszeres 
fizikai aktivitás szinte az összes szervrend-
szerre kihat, így minden életkorban jelentős 
az egészségfenntartó és -fejlesztő hatása.

Kezdetben az emberek az egész napos 
munkavégzés mellett nagyon kevés szabad-
idővel rendelkeztek. Történelmünk során 
az első aktív szabadidős tevékenységek 
közé tartoztak a kirándulások, kulturális 
programok és sportesemények látogatása, 
testedzés. Az aktív kikapcsolódás során a 
sportban fontos a mértékletesség, ugyanis 
ebben az esetben a testmozgás nem a ki-
merülést kívánja elősegíteni, hanem a cél a 
pihenés, feltöltődés. Erre ideális lehet a hazai 
fürdők által kínált szolgáltatások komplex 
kínálata. A fürdőzés története évezredes 
múltra tekint vissza Magyarországon: a 

rómaiak Pannóniát Augustus császár ko-
rában foglalták el, ami a budai fürdők első 
virágkorát eredményezte. Ezen a területen 
fürdőépületeket, vízvezetékeket, csatorna-
hálózatot, magán- és nyilvános fürdőket, 
katonai fürdőket tártak fel. 

Egy 269 főt érintő saját kutatásom szerint 
– mely az éves fürdőlátogatás számát vizsgál-
ta – azt az eredményt kaptam, hogy a vizsgált 
minta legnagyobb hányada 2-5 alkalommal 
(36%), illetve 6-10 alkalommal (26,8%) 
látogat fürdőt egy évben, míg 20% évente 
16 alkalomnál többször jut el fürdőzni sza-
badidejében. A látogatók válaszaiból látható, 
hogy a fürdőzés beépül a mindennapok sza-
badidős aktivitásába, mivel lehetőséget kínál 
az egészségmegőrzésre, sportolásra, aktív 
családi programokra egyaránt. A vendégeket 
sokszínű kínálattal várják az ország fürdő-
iben, rendszeresen szerveznek sportesemé-
nyeket, sportversenyeket, tánc- és sporttá-
borokat, szaunaprogramokat, gasztronó-
miai és hagyományőrző rendezvényeket, 
gyermekfoglalkozásokat, kézműveskedést, 
barkácsolást, úszásoktatást, szépségverse-
nyeket, éjszaki fürdőzést, egészségnapokat. 
Természetesen az állandó kínálat is csábító 
lehet az aktív időtöltésre vágyók számára: 
csónakázás, vízi bicikli, strandröplabda, 
homokfoci, aqua fitnesz, vízi aerobik, sport 
úszómedence, bowling pálya, csocsó asztal, 
biliárd, darts, homokos strandsportpályák, 
szauna, wellness világ, masszázs, különböző 
animációs programok és csoportos fitnesz-
órák hívogatják a vendégeket. 

További 2018-as eredményeim szerint az 
általam vizsgált populáció a felsorolt für-
dőzést kiegészítő 4 programcsoport közül 
több mint háromnegyed része nyilatkozott 
úgy, hogy szívesen venne részt kulturális 
és zenei programokon a fürdő területén. 
sporteseményeken 29%-uk venne részt aktí-
van vagy passzívan; népművészek, iparosok 

munkáinak bemutatóját 23% tekintené meg 
örömmel a fürdőben töltött idő alatt. A kér-
dőívet kitöltők megadhattak saját választ is 
a fürdőzést kiegészítő programokat vizsgáló 
kérdésre, így többen jelezték, hogy számukra 
vonzóak lennének egészségügyi és szűrő-
vizsgálatok, egészségmegőrzés témájában 
tartott előadások a fürdőzéssel egybekötve.

A fővárosunk, Budapest 2017-ben ti-
zenegy nagy nemzetközi sporteseménynek 
adott otthont (pl.: a 17. FINA Világbajnok-
ság, illetve az ezt követő FINA Masters Vb). 
A kiemelt sportrendezvények házigazdá-
jaként országunk helytáll, újra és újra azt 
bizonyítja be, hogy nagyszabású nemzetközi 
és hazai sporteseményeket világszínvonalon 
képes megrendezni. 2018-ban jégkorong-
világbajnokságot rendeztek a magyar fő-
városban, 2019-ben vívó-világbajnokságot, 
2020-ban pedig vizes Európa-bajnokságot 
rendez Budapest, s helyet ad az Európai 
Labdarúgó-szövetség által szervezett, négy-
évente megrendezésre kerülő labdarúgó 
Európa-bajnokság egyes mérkőzéseinek is.

Az aktív szabadidő hasznos eltöltése 
sokkal pihentetőbb, mint a henyélés. Az 
aktív szabadidős tevékenységekben az egyén 
azért vesz részt, hogy épülhessen, fejlőd-
hessen úgy, hogy közben kipihenje magát, 
szórakozzon, képezze magát és ápolja társas 
kapcsolatait.

A cikk elkészítését az EFoP-3.6.1-16-
2016-00022 számú projekt támogatta. A 
projekt az Európai unió támogatásával, az 
Európai szociális Alap társfinanszírozásával 
valósult meg.

Tóth Andrea, DEX Műhely
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Április 30-án Debrecenben járt a ma-
gyar teniszélet egyik csillaga, Babos 
Tímea, a 2018-as  Australian Open 
Grand Slam páros győztese és két-
szeres páros világbajnok. Délelőtt a 
Segner téri MOL benzinkútnál adott 
át egy mikrochip-leolvasót, ami segí-
ti az elkóborolt kutyák hazajutását. 
Ezután bejárta a Böszörményi úti 
campuson épülő teniszközpontot, 
amit a tervek szerint szeptemberben 
már használhatnak a hallgatók és a 
tenisz kedvelői. Timi írásban vála-
szolt kérdéseinkre.   

EÉ: – Az egyéni vagy a páros sikerek a 
fontosabbak, lehet-e különbséget tenni a 
versenyszámok között?

– Alapvetően egyéni játékosnak tartom 
magam, de természetesen a páros sike-
reknek is mindig örülök. 26 éves leszek 
a napokban, ezért még nem gondolnám, 
hogy csak a párosra kellene koncentrál-
nom, de természetesen azt sem fogom 
elhanyagolni. Egyéniben a célom újra 
visszakerülni a legjobbak közé, párosban 
pedig további trófeákat szeretnénk nyerni 
Kikivel (Kristina Mladenovic), akivel to-
vábbra is nagyon jó a viszonyunk, és ezért 
is vagyunk a legjobb párosok egyike. 
EÉ: – Nagy állatbarát hírében állsz, milyen 
állataid vannak, hogyan lehet összeegyez-
tetni a kedvencek tartását és a sok utazást 
a versenyekre?

– Kislány korom óta cicabarát vagyok, 
volt is pár cicám, de a családban ezzel 
egyedül vagyok. szüleimnek és a nővé-
remnek is kutyája van, de természetesen 
nagyon szeretem én is őket. Cavalier spá-
nielek, igazi szeretetgombóc mindkettő. 
A héten viszont megleptem magam egy 
kiscicával, akit Gofrinak neveztem el. Brit 
rövidszőrű és csodaszép kiscica, akire a 
távollétemben a párom vigyáz. Egyébként 
Budapesten az egyik kedvelt helyem az 
állatkert, a tigrisek a kedvenceim, egy ideig 
volt is egy örökbefogadott állatkerti lakóm.   
EÉ: – 2011 óta vagy profi játékos, milyen 
a kapcsolatod a mezőny többi tagjával, 
kikkel vagy jóban, hogyan jössz ki a nagy 
sztárokkal? 

– A tenisz egy nagyon egyéni sportág, a 
barátság nem igazán fér bele, hiszen vérre 
menő küzdelmet folytatunk, de természe-

„Szeretnék itt lenni a megnyitón
 és kipróbálni a pályát”

tesen sok játékossal jó viszonyt ápolok. 
simona Haleppel szeretek edzeni, nagyon 
dolgos, szorgalmas lány, szerencsére sok-
szor tudunk együtt ütni. A legjobb barát-
nőm a Touron Kiki, akivel kislánykorom 
óta ismerjük egymást; vele szinte mindent 
meg tudok beszélni. sülve-főve persze nem 
vagyunk együtt, hiszen mindketten profi 
sportolók vagyunk, tesszük a dolgunk, de 
egy-egy vacsorára, kávéra mindig szakí-
tunk időt a teniszpályán kívül is.  
EÉ: – Játszottál-e régebben a DEAC 
teniszpályáin, milyen emlékeid vannak 
Debrecenről?

– sajnos nem volt rá alkalmam, de na-
gyon remélem, hogy a jövőben fogok az új 
teniszközpont pályáin játszani. Debrecen 
fejlődése egyébként nagyon szembetűnő, 

fenomenális város. Alig várom, hogy el-
készüljön az állatkert és a vízipark, biztos 
vagyok benne, hogy sokszor fogunk még 
ellátogatni ide. szeretem is az állatokat, 
illetve az unokaöcsém is mindig azt kéri 
tőlem, hogy vigyem állatokat nézni
EÉ: – Jártál az új épülő egyetemi teniszköz-
pontban. Hogy tetszett?

– Az épülő teniszcentrum egy minden 
igényt kielégítő hely lesz, és szívből remé-
lem, hogy sok kisgyereknek és felnőttnek 
meghozza a kedvét a sportághoz. szeret-
nék itt lenni a megnyitón természetesen, 
és szívesen kipróbálnám a pályát. Ilyenkor 
mindig arra gondolok, hogy bárcsak ne-
kem adatott volna meg, hogy egy ilyen 
komplexumban készüljek, de természe-
tesen örülök, hogy a jövő generációinak 
megadatik ez az esély, hiszen ez a fejlődést 
mutatja. 
EÉ: – Edzőváltás után vagy, milyen terveid 
vannak erre az évre, mely tornákon fogsz 
játszani?

– A naptáram tele, egészen ősz végéig, 
úgyhogy pihenésre nem igazán gon-
dolhatok. A nyarat Európában töltöm, 
május csúcspontja a roland Garros lesz, 
július végén pedig a füves pályás szezon 
Wimbledonnal zárul. Az augusztus már 
Amerikában ér, októberben pedig Ázsi-
ában leszek az ottani kemény pályás ver-
senyeken. remélem, hogy Kikivel megint 
ott leszünk a szezon végi WTA Tour VB-n, 
hiszen páros címvédők vagyunk, továbbá 
a részvétel igazi megtiszteltetés, ezért 
egyértelmű célunk a kvalifikáció.

Ölveti László, fotó: Löki Viktor, 
Derencsényi István
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Kiváló hangulat jellemezte az első DEAC Családi és Futónapot, amelyet május elsején rendeztek meg a Dóczy utcai Egyetemi 
sportközpontban. A szervezők várakozásait messze fölülmúlva mintegy kétezren vettek részt a programokon, közülük hatszázan 
a jótékonysági futáson is indultak. 

A szervezők előzetesen bejelentették, hogy minden nevezési díjból 500 forintot felajánlanak a Koraszülött és Gyermek Intenzív 
Ellátásáért a DoTE Gyermekklinikán Alapítvány részére. Az összegyűlt 300 ezer forintot május elején adták át az idén 100 éves 
egyetemi sportklub vezetői. A futás egyik legvidámabb résztvevője a végig mosolyogva tempózó szűcs Andrea volt.

– Két gyermekemmel jöttünk ki ide a DEAC-pályára. Ők a jubileumi 1919-es távot futották végig, én pedig rátettem még egy 
kört, és a hosszabb, 3600 méteres távot teljesítettem. Nagyon szeretünk futni, szívesen részt veszünk ezeken a rendezvényeken. 
Ez egy nagyon hangulatos, kiváló családi nap, amelyen egy kicsit mindenki megismerheti az egyetemi sportklubot, a DEAC-ot, 
úgyhogy nagyon jó kezdeményezésnek tartom – mondta szűcs Andrea, aki egyébként a Debreceni Egyetem Népegészségügyi 
Karának munkatársa.

A vidám, pörgős nap folyamán nagy sikernek örvendett a legkisebbek körében az ugrálóvár, a nagyobbaknál pedig az élőcsocsó. 
Tele voltak a lelátók az utánpótláskorú focistáknak szervezett labdarúgótornán, amelyet a műfüves pályákon rendeztek. sokan 
kipróbálták emellett a DEAC egyik „legfiatalabb” sportágát, a dartsot, valamint a petanque-ot és a strandfocit is. Mindemellett 
volt floorball, amerikai foci és cheerleader-bemutató is. A felnőttek a sportprogramokon kívül egészségügyi szűréseken is részt 
vehettek és sörpongozhattak.

A nap egy gálamérkőzéssel ért véget, amelyen a DEAC NB III-as labdarúgói „csaptak össze” a klub többi szakosztályából kiala-
kított „allstar” csapattal. A kétszer 15 perces focirangadót nagy küzdelemben a labdarúgók nyerték 5-4-arányban.

Lóczi Lászlóné Kovács Marianna, a DEAC ügyvezetője örömének adott hangot az első DEAC Családi és Futónap végén.
– Nagyon boldogok vagyunk, mert nagyon sikeres volt a rendezvény. Hatszázan futottak, és összesen nagyjából kétezren látogattak 

ki a DEAC-pályára. rengetegen sportoltak, fociztak, teniszeztek, floorballoztak, és sok csapat jelentkezett a főzésre is, úgyhogy úgy 
érzem, elértük a célunkat. sikerült egy kis részt bemutatni a DEAC életéből a város lakosságának – összegezte napot a sportvezető.

A Debreceni Egyetem Atlétikai Club szervezőcsapata hagyományteremtő céllal rendezte meg a május elsejei Családi és Futónapot 
„DEACsalád az első” mottóval. A tervek szerint jövőre ismét együtt sportolhat minden DEAC-os és debreceni.

DEAC/PKZs., fotók: DI.
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Csak a DEAC!
Balul sikerült meccseken vannak túl nagypályás labdarú-
góink, akiknek ezúttal nem sok babér termett az NB III-as 
valamint a megyei első osztályú pontvadászatokban. Lás-
suk hát a kissé csalódást keltő húsvéti időszak eseményeit 
focistáink háza tájáról, valamint vessünk egy pillantást a 
futsal szakág képviselőire is.

Egy hazai vereség mellett egy idegenbeli siker NB III-as csapa-
tunk mérlege a legutóbbi két játéknapról. Először a bajnokaspiráns 
szolnoki MÁV FC-vel szemben maradtak alul Katona Tamásék egy 
gólzáporos mérkőzésen. A vendégek korai góljára sidibe válaszolt 
DEAC-os oldalról, ám ezt követően hármat rámoltak be a Tisza-
partiak, így akár mennyire is igyekeztek labdarúgóink, spitzmüller 
és sütő góljai csak a szépítésre voltak elegendőek. A 4-3-as hazai 
kudarc után Miskolcra, a DVTK II. alakulatához látogattak a sáfár 
tanítványok, méghozzá győzelmi céllal, hogy feledtessék az előző 
heti vereséget. A gól nélküli első játékrész után Kerekes Krisztián 
törte meg a gólcsendet a második etap elején, amelyre spitzmüller 
pakolt rá még egy lapáttal, s ugyan a hajrában szépíteni tudott a 
piros-fehér gárda, ez így is csak az eredmény kozmetikázására volt 
elegendő. 2-1-es sikerét követően a Keleti csoport kilencedik helyét 
foglalja el együttesünk öt körrel a végelszámolás előtt.

Két dobogóesélyes gárdával csatázott az elmúlt hetekben a Katona 
László vezette DEAC II. a megyei premier ligában, a találkozókon 
elsősorban a tisztes helytállás, esetleg egy-egy bravúr pont elcsípé-
se lehetett a céljuk. sajnos ez utóbbi egyik ellenfelükkel szemben 
sem jött össze, hiszen a dobogó harmadik fokára berendezkedő 
sárrétudvari otthonában 4-1-re kaptak ki Molnár Mártonék, míg a 
Hajdúböszörmény ellenében, amely együttes az ezüstérmes pozíciót 
birtokolja, 3-0-ra maradtak alul hazai pályán. Öt körrel a végel-
számolás előtt a tabella 8. helyén állomásozik tartalék csapatunk, 
tisztes távolságban mind a kieső, mind pedig a dobogós helyektől.

Nem jött jól a húsvéti forgatag a DAsE együttese számára sem, 
akik először a Hajdúhadház, majd a Monostorpályi ellen szenvedtek 
vereséget. A kissé tartalékosan felálló egyetemi alakulatunk hamar 
hátrányba került a közvetlen rivális hadháziak ellen hazai pályán, 
majd óriási erőket mozgósított az egyenlítés érdekében, ám beta-
lálniuk nem sikerült, mi több, kitámadó csapatunkat háromszor is 
mattolta az utolsó percekben a vendég gárda, így 0-4 lett a találkozó 
végeredménye. Az előző meccsel ellentétben remekül kezdtek Mo-

nostorpályiban Nagy Nándorék, és 2-0-ra is vezettek, ám a félidő 
előtt szépített, majd a második játékrész elején fordítani is tudott 
a monostori alakulat. Fiataljaink nem adták fel, és sina Taghipour 
harmadik találatának köszönhetően újra egalizáltak, ám a végén jött 
ismét a dráma, s egy pontrúgás után 4-3-ra módosították az ered-
ményt a hazaiak és nyerték meg a találkozót. A DAsE két ponttal 
a kiesést jelző vonal fölött, jelenleg a tizennegyedik a táblázaton.

Április végéig tartott az NB I-es férfi futsalbajnokság egy hónapos 
tavaszi szünete, amely során az edzések mellett edzőmérkőzéseken 
is bizonyíthattak Elek Gergő tanítványai. Először a klub u20-as 
csapatával gyakorolhattak Kondásék, ahol egy kezdeményezőbb, 
dominánsabb játékot tökéletesíthettek, majd a bajnoki arany legfőbb 
várományosával, az MVFC Berettyóújfaluval is összecsaptak, amely 
ellen inkább a zárt védekezés, s az abból indítható gyors ellentá-
madások begyakorlása lehetett a főcél. Hogy mennyire segítették 
a formába hozást a barátságos találkozók, az a szigetszentmiklós 
elleni rangadón kiderül.

szépen haladnak az NB I felé női futsalosaink, akik a felsőházi 
rájátszás harmadik fordulójában az ELTE-BEAC otthonából hozták 
el a három pontot. Üveges Katalin duplája mellett Horváth Viktória 
és Fekete Gabriella szállították a debreceni találatokat, mellyel 4-2-
re nyerték a párharcot. Eddigi makulátlan playoff teljesítményének 
hála vezeti csoportját szentes-Bíró Tamás hölgykoszorúja, s már 
csak néhány diadalra van a hőn áhított abszolút bajnoki címtől, s 
az ezzel járó feljutástól.

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
NB III. Kelet: DEAC – Tállya KsE 

május.19.,17:30, DEAC pálya
Megye I.: DEAC II. – Nyíradonyi VVTK 

május.18., 17:00, Agrárpálya
Megye I.: DAsE – DVsC II. 
május.19., 17:00, Agrárpálya
Férfi futsal NB I. rájátszás: 
DEAC – Dunaferr DuE 

május.17., 18:30, DEsoK csarnok
Női futsal NB II. rájátszás: 

DEAC – ELTE-BEAC Futsal, 
május 26., 17:00, DEsoK csarnok
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Tizennyolcadik alkalommal rendezték meg a DEAC teniszpályáin a Majális Teniszkupa páros versenyt, idén a DEAC Családi és Futó-
nappal egy napon, május elsején. A népszerű páros viadalon a reggeli rossz idő ellenére nyolc pár indult: Kertész Attila–dr. Léka Andor, 
Ludman sándor–dr. szentkirályi Péter, Vinnai Tamás–Csernyánszky Máté, Berényi József–Matkó Zoltán, dr. Nagy Dániel–Lórántffy Péter, 
Lipták Dániel–Juhász Alex, Ölveti László–Ölveti Natália és Debreceni Péter–Borsy László. Az egynapos versenyen két négyes csoport 
körmérkőzéseit követően, egyenes kieséses rendszerben nagy küzdelmek és szép pontok után első helyezett lett a dr. Nagy–Lórántffy 
kettős, második helyen végzett a dr. szentkirályi–Ludman páros. Bronzérmesek lettek a dr. Léka–Kertész és Lipták–Juhász párosok.   

A DEAC férfi kosárlabdacsapata jelenleg az első osztályú 
bajnokság középszakaszának negyedik helyén áll, az idei 
szezonban az eddigi mérlegük harminckét meccsből tizen-
öt győzelem és tizenhét vereség. A csapat eddig nyújtott 
teljesítményéről Berényi Sándor vezetőedzőt kérdeztük. 

EÉ: – A 2017/2018-as szezonban is volt a csapatnak egy kisebb mély-
pontja, ez idén megismétlődni látszott. Van összefüggés a tavalyi és 
az idei hullámvölgy között? 

– Abban látom a hasonlóságot, hogy mindkettő abból indult ki, 
hogy nem jól dolgoztunk fel egy eredményt. Az előző szezonban a 
Magyar Kupába nem sikerült bejutni december végén, és az okozott 
egy törést, idén pedig a felsőház nem jött össze. Mindkét alkalommal 
egy mérkőzésen csúszott el a dolog. 2017. december végén hat győ-
zelemmel álltunk, ami akkor újoncként egy nagyon jó eredménynek 
számított. Idén tizenhárom győzelemmel hetedik helyen zártuk az 
alapszakaszt, ami szintén vállalható, főleg a MK bronzzal együtt. 
Tényleg semmi probléma nem volt az eredményekkel, mégis egy-
egy nagy sikerről csúsztunk le, és ezt nem tudtuk jól feldolgozni, ez 
okozott kisebb-nagyobb zavart. 
EÉ: – A szezon előtti interjúnkban megemlítetted, hogy sokat vársz 
a fiatal játékosoktól. Mennyire hozták az eddigi szezonban azt az 
eredményt? 

– Az új igazolásunk, Polyák Laci teljesítménye végig stabil volt 
a szezon során, azt a szerepet, ami miatt őt leigazoltuk, teljes mér-
tékben betöltötte. A többi magyar hozzá képest ingadozóbb telje-
sítményt nyújtott, Bognár, Velkey vagy Kósa hol több, hol kevesebb 
szerephez jutott, ezekkel is változó sikerrel éltek. 

Godwin omenaka szezonja nagyon jól indult, sok szerepet kapott, 
ami folyamatosan csökkent. Ezt nem így terveztük, a döntés oka sok 
összetevős; a vele azonos poszton játszó Amigo egyre magabiztosabb 
teljesítményt nyújtott, Ivosev érkezésével pedig kaptunk egy olyan 
játékost, aki szintén meghatározó szerepet nyújt Godwin posztján. 

A rájátszással 
teljesülne minden célkitűzésük

Az is hozzájárult a kevesebb szerepel-
tetéséhez, hogy omenaka rendkívül 
faultérzékeny volt ebben az évben, 
jóval könnyebb síppal fújták be neki 
sok esetben a kétes szituációkat. Az ő 
pozíciójában ez kifejezetten hátrány, 
mert rengeteg fizikai kontaktus éri, az 
pedig nem egy mérkőzésen fordult 
elő, hogy 4-5 perc alatt kipontozó-
dott. Összegezve sokszor emiatt is kispadra kényszerült, emiatt a 
játékperceivel kapcsolatban maradt bennem hiányérzet.

A Kozák Márton, Tóth Bence, opre roland trió hazai nevelésű 
játékosaink. oprét több sérülés hátráltatta, majdhogynem a szezon 
felében edzeni sem tudott, pedig egy nagyon ígéretes előszezonon 
volt túl. Kozák Mártonnak és Tóth Bencének óriási konkurenciája 
volt, hiszen a két légiós hátvédünk, valamint a Kósa–Velkey–Polyák 
hármas is az ő posztjukon szerepelt, így ők kevesebb szerephez ju-
tottak. Tóth Bencének az utóbbi hetekben volt két nagyon biztató 
mérkőzése, szépen vitte a csapatot irányító poszton. Kozák Marcinak 
szezon közben volt néhány olyan mérkőzése a tavalyi évhez hason-
lóan, amikor hasznosan tudott beszállni. Az ő szerepük most az 
volt, hogy elsősorban edzéseken segítettek minket. Természetesen 
ők is hasznos tagjai voltak a csapatnak, mérkőzéseken pedig jól 
teljesítettek, mikor szükség volt rá. 
EÉ: – Noha még nincs vége a bajnoki szezonnak, az eddigi eredmé-
nyeitek alapján milyennek ítéled meg ezt az évadot? 

– Az, hogy hányadik helyen végzünk, nagyban befolyásolja ennek 
a szezonnak a megítélését. A MK bronzzal mindenképpen sikeres 
ez az év, de elégedettek csak akkor lehetünk, ha ez rájátszással 
párosul. Ezek voltak idén az alapvető célkitűzéseink: Magyar Kupa 
és középház, valamint rájátszás. Ebből kettő már összejött, jó lenne 
teljesíteni a harmadik célkitűzést is.

Vona Lilla 

Majális Teniszkupa
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